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Fogas kérdések 
a vszb ülésén

A szűrő- 
vizsgálatoktól

értünk mindannyiunkért

Kereskedelmi ellenőreink 
feszített tempóban

a bányászati 
kereset
kiegészítésig-Mint ahogy az . várható volt, hosszúra nyúlt a vállalati - szakszervezeti bizottság június 16-ai ülése, hisz egyebek között olyan témákat, véleményezett a testület, mint az egészségügyi szolgálat tevékenysége és a báhyászat'i ' keresetkiegészí. tésröl Szóló minisztertanácsi határozat . végrehajtásának tapasztalatai.Az előbbi téma írásos anyagához dr. Bank József, az üzemegészségügy! szolgálat igazgató. főorvosa . adott szóbeli kiegészítést, majd-a testület tagjai által megfogalmazott kérdésekre válaszolt.Egyebek között elmondta,,• hogy a rendeléseken elégendő idő jut a betegek ellátására. .Az már más kérdés, hogy ez az átlagosán; negyed . óra, amit egy- egy- dolgozó vizsgálatára fordítanak — és ami nem jobb és nem rosszabb az országos: átlagnál — a páciens. számára kevésnek, a kint Várakozók szemszögéből soknak tűnik.Cáfolta azt az állítást njiszerint nyugdíjasainkat nem fogadják az egészségügyi szolgálatnál. „Ameny- nyiben a nyugdíjasok megtisztelnek bennünket, ellátjuk őket”— szögezte le az igazgató, főorvos.Az éves szűrővizsgálatok korszerűsítésével kapcsolatban elmondta, hogy azt célirányosabbá kívánják tenni. Megszüntetnek néhány "olyan ' laboratóriumi vizsgálatot;- amelyek idő- és költségigényesek, ám a

(Folytatás a 2. oldalon)

a vizsga, előtti egyika leendő ____  örökítette meg, amikor kiosztottákCsöndör László felvétele

ár az elmúlt évben is csaknem ezer ellenőrzést végeztek, idén pedig — a jelek szerint — még ennél is több dolguk lesz kereskedelmi társadalmi ellenőreinknek. Az első néhány hónap alapján legalább is erre lehet következtetni. Vállalatunknál nyolcvankét dolgozó végzi rendszeresen ezt a bizony nem éppen népszerű és hálás munkát a szabadidejében. Hogy mi is a feladatuk és milyen tapasztalatokat szereztek az adóreform bevezetését követő első néhány hónapban, arról Róka Sándor, vállalatunk szakszervezeti bizottságának politikai munkatársa nyilatkozott újságunknak.— Tevékenységünk három területet ölel fel — mondotta Bóka Sándor. — Egyrészt az SZMT-től és a Kereskedelmi Felügyelőségtől kapott munkaterv alap- járl ellenőrizzük a bolthálózatot. Ez kiterjed a higiéniai előírások betartásától egészen az áruellátás minőségéig mindenre. Ide sorolhatók még azok az el
Vájárvizsga és ami mögötte vanJúnius elsején délután a Központ nagytanácsterme izgatott fiatalokkal telt meg. Ekkor került sor a vájárvizsga írásbeli megmérettetésére. A komlói 501-es Csizmazia Gyula Szakmunkásképző Intézet tanárainak, valamint a személyzeti és oktatási osztály dolgozóinak jelenlétében vette kezdetét a 71 leendő vájár írásbeli vizsgája.Elsőként Maczinkó Atti
la, a IV. sz. bányaüzem 12- es csapatának segédvájára hagyta el a termet.— Elsősorban a szakrajzot tartottam nehéznek — mondja —. igaz, a geológiai kérdések is fejtörést okoztak, de a matematika és a bányaművelés köny- nyen ment. Nemcsak vizsgadrukk van ilyenkor az emberben, hanem az a tudat is, hogy mit szól a csapat az ember jó, vagy rossz szerepléséhez.

lenőrzések, amelyeket a nagykereskedelmi vállalatokkal esetenként közösen tartunk.— Másrészt Pécs nyugati része, valamint Kertváros kereskedelmi és bolthálózatának rendszeres ellenőrzése a feladatunk. Azt, hogy hol, mikor és mit vizsgálunk, azt mi döntjük el.

Ahogy teltek á percek, úgy hagyták el egyre többen a nagytanácstermet. A következő vizsgázó, akit megszólítottunk Pap József volt, a III. sz. bányaüzem 64-es csapatáról, őneki a matematika és a geológia okozott fejtörést. Mint mondta; „Nehéz és fárasztó a munka mellett, ráadásul Szentlőrincről bejárva a tanfolyamon való részvétel és a tanulás.”
Bertus Gábor, az V. sz. bányaüzem 22-es csapatának segédvájára érettségizett, így, mint mondta, nem okozott számára gondot a feladatok megoldása. Ugyanígy nem tart az elkövetkezendőkben sorrake- rülő szóbeli vizsgától sem. Hogy miért lett bányász? Röviden válaszol; „A jó keresetért.”
Bogdán László, az V. sz. bányaüzem 28-as csapatán

— A harmadik terület, az üzemi konyhák ellenőrzése. Erre leggyakrabban a dolgozói jelzések, észrevételek, információs jelentésekben megfogalmazott igény alapján kerül sor.— Az év első néhány hónapjában valóban rengeteget dolgoztak társadalmi kereskedelmi ellenőreink. Az eddigi feladatainkon túlmenően a SZOT felkérésére árellenőrzéseket végeztünk. A Szakszervezetek Országos Tanácsa ugyanis felmérést készített arra vonatkozóan, hogy a tervezett tizenöt százalékos árszínvonal-emelkedés miként realizálódik a gyakorlatban. Több száz termék árát hasonlítottuk össze a tavaly
(Folytatás az 5. oldalon)

három éve dolgozik, de már 1981 óta bányász. Érdeklődésünkre ő a következőket mondta:— A matematika nehéz volt, de remélem, hogy azért jól oldottam meg. A geológiai kérdéseken is hosszasan tépelődtem. Nehéz a tanulás, különösen akkor, ha az embernek családja is van. A feleségem megértő volt a tanfolyam ideje alatt, hiszen tudta, hogy vájárként vastagabb borítékot teszek le majd az asztalra.
Varga Csaba, az V. sz. bányaüzem 57-es csapatán dolgozik, a korábbiakban aknaács volt. Egy éve van a vájvégen, s a segédvájár! tanfolyam után azonnal jelentkezett a vájárira. A vizsgatárgyak közül csupán a geológia okozott számára gondot. Ö is vidéki, így az egyik héten délelőtt, a másikon délután kellett a tanfolyamon megjelennie. A június közepén sorrake- rülő szóbeli vizsgáktól egyáltalán nem tart, igaz megjegyezte, hogy az azon való részvételhez előbb az írásbeli vizsgának kell sikerülnie. ***Június 15—16—17-én üzemenként került sor a vállalati vájár szakmunkás- képző tanfolyam szóbeli vizsgáira. A leendő vájárok bányaművelésből, bánya, gép- és villamosságtanból, munka- és környezetvédelemből, valamint történelemből adtak számot az állami szakmunkás vizsgabizottságnak. A 71 segédvájár sikeres vizsgát tett és ‘közülük 9-en értek el kiváló eredményt.Veress Tamás

Késszül a müföte

Lovász László, a III. sz. bányaüzem 31-es csapatának szakvezetője „hálózás” közben. Csöndör L. felvétele
Új szervezeti forma

Szélesedő
pártdemokrácia

Az MSZMP Központi Bizottsága 1987. november 11- én határozatot hozott a párt egyes szervezeti kereteinek átformálására. A szervezeti kereteket, a párt munkamódszerét, a pártdemokráciát érintő feladatokat az üzemi pártbizottságok és a Központ pártvezetősége a vállalati pártbizottság irányításával a közeljövőben hajtják végre.Á határozat szellemében az üzemi pártbizottságok úgynevezett egyszintű vezetői testületekké válnak, a Központban a megszűnő pártvezetőség is ilyen párttestület lesz.A pártbizottságok végrehajtó szerve, a végrehajtó bizottság a jövőben megszűnik. Feladatát a korábbinál jóval kisebb létszámú pártbizottság látja majd el. Az új forma általános bevezetése Országos kísérleti időszak tapasztalatainak megvonása és annak kedvező eredményei alapján kerül bevezetésre.A pártbizottságok és a pártvezetőség szeptember hónapban küldöttgyűlést rendeznek, ennek keretén belül történik majd a szervezeti átalakítás, a testület, a testület vezetőjének megválasztása. A választás újszerű lesz, hisz az MSZMP országos értekezlete határozata megfogalmazta: „Lehetővé kell tenni, hogy az irányító testületek tagjainak meghatározott hányadát az alapszervezetek, ... közvetlenül választhassák. .. A választások ... titkosak legyenek. Mindenütt, ahol igénylik, több személyt kell jelölni.”Mit is jelent ez a gyakorlatban? 1. A küldött- gyűlés megválasztja a pártbizottságot, a pártbizottság

a titkárt, a titkárhelyettest és a fegyelmi bizottságot. 2. A küldöttgyűlés választja közvetlenül a titkárt. 3. A párttagok teljes köre választja meg a titkárt. A lehetőségek közül az üzemi pártszervék melyiket választják, az kizárólagosan saját belső ügyük.A választások politikai, személyi és szervezeti kérdései új gondolkodásra, cselekvésre ösztönzik párttagságunkat, az irányító pártszerveket. Az új gondolkodásban a legfontosabb, hogy a kiszélesedett,' megnövekedett demokratikus jogokkal párttagságunk tud-e és milyen érettséggel tud élni. Vizsgázni fognak politikai felkészültségből, reális ítélőképességből, megfontoltságból és nem utolsó sorban emberségből, amikor a vezető testületekre és a titkárra adják vok- sukat.Az előkészületek folyamatában az alapszervezetek megválasztották a pártértekezlet küldötteit, a pártbizottságok a jelölőbizottságokat. A nyár folyamán a jelölőbizottságok végzik felelősségteljes munkájukat, ■kikérik, megismerik a párttagok véleményét. Az új, kisebb létszámú vezető párttestület személyi ösz- szetételére, ha szükségét látják, többes javaslattal állnak- a küldöttek a párttagok elé. Gondolkodásuk; munkájuk alapját az a rendező elv határolja körül, hogy a vezető téstüle- tekbe a titkári funkcióra kizárólag az alkalmasság, a politikai felkészültség, vezetői-. rátermettség, a végzett rhürika eredményessége, ' az emberi tisztesség a meghatározó.Varga Jenő
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Fogas kérdések a vszb ülésén
(Folytatás az 1. oldalról)sokéves tapasztalat azt igazolja, hogy ezek elvégzése a diagnózis szempontjából szükségtelen.A fejlesztés akadálya az egészségügyi szolgálatnál is ugyanaz, mint máshol. A beszűkült anyagi lehetőségek ellenére azonban nálunk még mindig jobb a helyzet, mint az országos átlag.Dr, Bank József nyomatékosan hangsúlyozta, hogy az egészségügyi szolgálat dolgozóinak premizálása nincs semmilyen kapcsolatban a táppénzes napok számával. Soha nem volt és nem is lesz ilyen jellegű „ösztönzőrendszer” az egészségügyben.A hozzászólások során többen is sürgették a fogorvosi szakrendelés problémáinak fnegoldását. Tarthatatlan az az állapot, hogy dolgozóink hónapokig fog nélkül mászkáljanak, mert ennyi idő szükséges a pótláshoz. Volt, aki úgy vélekedett, hogy „sürgősségi pótlékkal” lehetne meggyorsítani a dolgot, ám akadt, aki azt vallotta, ezzel csak a hálapénzeket törvényesítenénk.A testület egyöntetű véleménye az volt, hogy a fogászati szakrendeléssel kapcsolatos problémákat mihamarabb megnyugtatóan rendezni kell.A bányászati keresetkiegészítés végrehajtásával kapcsolatban Mészáros Ist

ván általános vezérigazgató-helyettes ismertette azokat a keretszámokat, amelyek alapján 1990-ig 773dolgozót kell majd a bányából kiemelni. Ez várhatóan 125 millió forint évi költséggel terheli majd a vállalatot. Május végéig egyébként 176 dolgozónk vehette igénybe a minisztertanácsi határozat adta lehetőséget és ez évben további 50 fő kiemelésére lesz még mód. Ehhez elegendők a vállalati pénzeszközök, ám, ha valamelyik üzem a keretszámokon felül szeretné a rendeletet végrehajtani, a saját költ- ségterhére teheti.A vita során sok szó esett arról, hogy „szigorúan társadalmasítani kell a kiemelések sorrendjét”. Nem szabad az embereket bizonytalanságban tartani, az üzemekben ki kell függesz

teni a bányászati kereset kiegészítésre jogosultak lis táját, a kiemelés várható ütemezését.Sok szó esett a dolgozók átképzésének problémájáról. Egyfelől a kiemeléssel — a másik szakma hiányában — bányászaink kiszolgáltatott helyzetbe kerülhetnek, másfelől az is igaz, hogy a jelenlegi adó rendelet — enyhén szólva — nem ösztönöz arra, hogy munkát vállaljanak. Tehát, ha a vállalat biztosítja is a képzés, átképzés lehetőségét, nincs semmi garancia arra, hogy az említett dolgozók munkát is vállaljanak. Pedig, ahogy azt például Horváth Sándor, az ÉDÜ munkaügyi vezetője elmondta, üzemükben jelenleg is legalább 20 főt tudnának lakatosként, vagy villanyszerelőként foglalkoztatni.A bányászati keresetkiegészítésben részesülő dolgozók többsége — érthető módon — nem töri össze magát azért, hogy igen csekély többletjövedelemért munkába álljon. Ugyanakkor — mint azt Gyulai 
Sándor, a vszb titkára leszögezte — nem szabad abból kiindulni, hogy ezek az emberek úgysem akarnak munkát vállalni. A megoldás persze az lenne (ami a szakszervezet álláspontja), hogy a bányászati keresetkiegészítés és az új munkavállalásból szerzett jövedelmeket, ne együtt, hanem külön-külön adóztassák meg.A testület mindkét beszámolót egyhangúlag elfogadta azzal a kiegészítéssel, hogy szükség esetén soron kívül visszatérnek a témára. Nógrádi Gábor

Gyermekek egyhetes táborozása KisvaszaronDélután 15 óra: A Munkásőrség kisvaszari kiképzőbázisán fogadásra készen várják a nem mindennapos vendégeket. 15.40 óra, a falu főutcáján feltűnnek a különjáratú autóbuszok, s megállnak a kiképzőbázis udvarán. Kitárulnak az ajtók és az ilyenkor megszokott szürke egyenruhások helyett a sokszínű ruhába öltözött tíz-tizennégy éves iskolások népes serege özönli el a tábor területét.— Talán elfogyott a re
giment? — kérdezem Hal
mos Gábort, a Munkásőrség pécsi Landler Jenő zászlóalj parancsnokhelyettesét, a tábor vezetőjét, aki elégedetten álapította meg, hogy mind a 87 gyerek megérkezett.— Ú nem — mondja nevetve. — Csupán arról van szó, hogy a parancsnokságunk első alkalommal szervezettés a bázisvállalatok dolgozóinak gyerekei részére egyhetes táborozást.

— És milyen céllal?
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Megérkezés a festői környezetbe. Csöndör László felvételesporversenyek és egyéb játékos vetélkedők.
— Közismert, hogy a munkásőrefnek gyerekek jóétvágyúak. Ho

gyan készült fel erre a 
konyha?— Állíthatom, hogy ezen a téren sem lesz probléma, a gyerekek napi ötszöri ét- — Először is elősegíteni keztetését biztosítjuk. Egy

A műszaki fejlesztés helyzete 
a Kutató-mélyfúró üzemben

az ifjúság körében a honvédelmi nevelést, megismertetni velük a Munkásőrség és más fegyveres erők testületének munkáját és példamutató helytállását.
biztos,éhesen senki sem az asztaltól áll fel

— Ahhoz, hogy ez a tá
borozás létrejöhetett, szé
les körű társadalmi össze
fogásra és segítségre volt 
szükség. Kik voltak ebben

— Milyen programok partnerek?
várnak a gyerekekre? _ .gy yan— Gazdag, változatos ezúton is szeretnénk köszö- műsort állítottunk össze netet mondani a MÉV, a számukra. Ízelítőt kapnak BÉV, a Hőerőmű, a Bőr- a Munkásőrség, a Tűzoltó- gyár és az Orvostudományi ság, a Rendőrség, a Ma- egyetem vezetőinek önzet- gyar Honvédelmi Szövet- len támogatásukért, hogység, a honvédség szerepéből és technikai felszereltségükből. Délutánonként és az esti műsortervben lesz kirándulás, főzés, filmvetítés, videózás, tábortűz,

lehetővé vált ezáltal a gyermekek ingyenes táboroztatása — fejezte be nyilatkozatát a táborparancsnok. Kovács Miklós
Nehéz pártoktatási évet zártunklyan időszakban, amikor rövid időn belül széles körű pártvita bontakozott ki a gazdasági stabilizációról, a párt vezető szerepéről, a politikai intézményrendszer reformjáról, az ideológiai munkáról, a párttagság egyéni beszélgetéseken nyilvánított véleményt a tagkönyvcsere kapcsán, s állást kellett foglalnia a pártértekezlet elé kerülő dokumentum tervezettel kapcsolatban, könnyű is, nehéz is a propagandisták dolga. Könnyű, hiszen aktív politizáló légkörben nagyobb az aktivitás, az érdeklődés, a vitakészség, ugyanakkor nehéz, hiszen sok az elfoglaltság, bonyolultabbak a kérdések, indulatosabbak a megnyi- | latkozások.A pártoktatás keretén zékelhető a bizonytalanság, belül a gazdasági helyzet elbizonytalanodás. Sok régi értékelése, a cselekvésre beidegződésen, dogmán kell mozgósítás helyi szinten, felülemelkedni, változóban, a gondok megvitatása ez átalakulóban lévő fogalmaévben még nagyobb hang- kát megtanulni, s kerülni

dött, hogy a tömegkommunikációs eszközök által eljuttatott információözönben a pártoktatás jelenlegi szeminárium formája teljesen idejét múlta és ez is alapvető reformra érett. Egykét üzemben már születtek is ezzel kapcsolatos figyelemre méltó kezdeményezések.összességében a pártoktatási évet eredményesnek értékelhetjük. Jól segítette a kérdések megválaszolását, a politikai aktivitást.Kablár János

A Kutató-mélyfúró Üzem 
pártvezetősége évek óta figye
lemmel kíséri ős beszámoltat
ja az üzem illetékes műszaki 
vezetőit a műszaki fejlesztés 
helyzetéről. Ez évben a beszá
molót Tóth László főmérnök- 
helyettes, pártvezetőségi tag 
tartotta.

A következő idézetet, mint
egy mottóként használva kezd
te az anyag ismertetését: „A 
pártszervek és a pártszerveze
tek segítsék a műszaki fejő
déshez szükséges politikai fel
tételek kialakítását, a kollek
tívák és az egyes emberek al
kotó tevékenységét támogató 
társadalmi környezet megte
remtését.” (KB 1986. XII. 28.)

......... a pártszervezetek nö
veljék aktivitásukat: elsősor
ban a középszerűség elleni 
küzdelemben, a teljesítmények 
szerinti differenciált anyagi el
ismerés elfogadtatásában, az új 
megoldások kezdeményezésé
nek felkarolásában, a megúju
lással járó konfliktusok keze
lésében.”

A beszámolóból megtudtuk, 
hogy az üzem műszaki fejlesz
tésének irányát alapvetően a 
hitelkeret! és a bérmunkák 
kapcsán adódó feladatok de
terminálják. A hitelkeret! te
vékenységen belül három jól 
elkülöníthető fúrási tevékeny
ség támaszt igényt a műszaki 
fejesztéssel szemben: 1. érc-és 
szerkezetkutató fúrások; 2. 
KMRK segélyprogram; 3.
KMRK-hoz kapcsolódó miocén 
plllérfúrások programja.

Az üzem 1987. évi műszaki 
fejlesztésének főbb témái a kö
vetkezők voltak: fejlesztések 
a kőzetbontó eszközök terüle
tén, a fúrószár elemeinek terü
letén, az öblítőfolyadék és a 
cementezés területén, a vlzkút- 
fúrás és befejezés területén, 
valamint a fúrástechnikai mű
szerfejlesztés. Voltak fejleszté
sek a kutatási és gépészeti 
munkákban is.

A részletes és alapos beszá
moló után Kovács István fő
mérnök, aki meghívottként vett 
részt az ülésen, kiegészítette 
az anyagot. Elmondta, hogy 
éves műszaki tervek készül

nek, amelyek alapján a fej
lesztőtevékenység folyik. El
mondhatjuk, hogy az ezekben 
a tervekben megfogalmazódott 
feladatok 80 százalékban telje
sülnek. Ami nem teljesül, an
nak oka eszköz-, vagy anyag
hiány, illetve az üzemi felada
tok megváltozása. Sok a sa
ját tervezésű és kivitelezésű 
megoldás, amit részben a kö
vetelmények és a pénzhiány 
állít elénk, részben speciális 
feladatok és problémák jelent
kezése egy-egy munka kap
csán. Ilyen érdekes és izgal
mas feladat volt a Bős—nagy
marosi munka, az iharosberé- 
nyi és szombathelyi mélyfúrá
sok.

A vezetőségi tagok kérdései
re válaszolva elmondták a na
pirend beterjesztői, hogy az 
üzemben két munkacsoport 
dolgozik speciáUs területen és 
feladattal. Az egyik a műszaki 
csoport, a fúrási üzemegységen 
belül, a másik a technológia, 
mint részleg, akiket közvetle
nül a főmérnök irányit. A fő
mérnök felhívta a vezetőség 
figyelmét arra, hogy a techno
lógián dolgozó szakemberek 
anyagi megbecsülése rendkívül 
alacsony, közel sincs összhang
ban azzal a munkával, amit 
tőlük elvár az üzem és amit 
ők nyújtanak.

Elhangzott, hogy sok a ter
ven kívüli műszaki fejlesztés, 
amit a kutatási stratégia vál
tása az év közben adódó fela
datok követelnek meg. Az e 
téren dolgozóknál alapkövetel
ményként jelentkezik a rugal
masság, a gyors döntés és a 
problémaérzékenység. Fontos 
dolog, hogy a tervszerű tájé
kozódás a szakmán belül biz
tosított, az üzem KGST-prog- 
ramban is érdekelt. Többen és 
többször részt vesznek külföl
di előadásokon, szakmai uta
kon, a szakirodalmi tájékozó
dási lehetőségek is adottak.

Az alapos beszámolót a ve
zetőség elfogadta és ígéretet 
tett arra, hogy a technológia 
szakembereinek anyagi meg
becsülése érdekében lépéseket 
kezdeményez.

Heresznyel Zsuzsa

súlyt kapott. Megállapították, hogy a vállalat, az üzemek igen sokat tesznek a jövedelemtermelő képesség növeléséért, de vannak még tartalékok: javítani kell a teljesítmények szerinti differenciálást, s észszerűen csökkenteni az in- produktív létszámot-. Egyértelműen megfogalmazódott, hogy külön kell választani a bérezést a szociálpolitikától. Előrehaladásunk alapfeltétele a vezetői munka színvonalának emelése, a kezdeményező, vállalkozókészség javítása mind helyi, mind pedig országos szinten. Sok vitát váltottak ki az alábbi témák: fizetésképességünkfenntartása, adósságállományunk mértéke, az árak, az adórendszer, a gazdasági szabályozórendszer stabilitása.Ideológiai életünkben ér-

a végérvényes ítéletalkotásokat.Politikai intézményrendszerünkkel kapcsolatban követelményként fogalmazódott meg a párt vezető szerepének újraértékelése, a nyíltság, nyilvánosság, a pártdemokrácia szélesítése, a pártszervek és -szervezetek önállósága. Megfogalmazódott, hogy a párt csak úgy képes betölteni szerepét, ha érzékenyen reagál a valóság új jelenségeire és képes kezdeményezően cselekedni.A nemzetközi élet kérdései közül a legnagyobb érdeklődést a Szovjetunióban folyó átalakítás és nyíltság programját kísérte. Érzékenyen reagált a pártközvélemény is a hazánk határán kívül élő magyarsággal kapcsolatos problémákra.Több helyen is felvető-

Egy eztető tanácskozás a KISZ és a vszb közöttArra már korábban is akadt példa, hogy a vállalati szakszervezeti bizottság és a KISZ MÉV Bizottsága egy-egy témát együttes ülésen tárgyalt, ám ezek a közös tanácsko-
a vállalat KISZ-titkárától megtudtuk, sok kérdésben azonos, vagy közel azonos a két tömegszervezet álláspontja, de akad néhány dolog, amelyben különböznek a vélemények. Így e

oldja a második szakma megszerzésének problémáját.A fiatalok igencsak erőteljesen szorgalmazzák a belső vállalkozásokat, az úgynevezett autonóm mun-zások csupán arra adtak tanácskozáson is heves tá- kacsoportok létrejöttét.módot, hogy az apparátusok néhány területén megismerhessék egymás álláspontját.Igaz, az együttműködés és a kapcsolattartás a két tömegszervezet vezetői között folyamatos, találkozásaik szinte mindennaposak.

madások célpontja volt a Felmerült az igénye an- KISZ lakáskoncepciója. nak is, hogy a szakszerve- Példás viszont az egyet- zeti bizalmi testületbe de- értés és az együttműködés legált fiatalok egy-egy fon- a gyermeküdültetés terén, tosabb döntés előtt alakit- Sok szó esett a bányá- sanak ki közös álláspontot szati keresetkiegészítés a kiszesekkel és a fiatalok problémáiról is. A kiszesek érdekeit ily módon képvi- rendkívül fontosnak tartják seljék a testületi üléseken, de felmerült az igény, hogy egy második szakma meg- Varjú Lászlótól, aki a jobban meg kell ismerniük szerzését, hogy egy hosszú két apparátus egyeztető ta- egymás munkáját, még in- időn át becsületesen dől- nácskozását rendkívül hasz- kább össze kellene hangol- gozó bányász ne kerüljön nosnak ítélte, megtudtuk niuk tevékenységüket. kiszolgáltatott helyzetbe, azt is, hogy a jövőben elő- Ezért a két apparátus a ha többet már nem dolgoz- reláthatóan évente kétszer közelmúltban egyeztető ta- hat a föld alatt Ehhez kerül sor hasonló eszme- nácskozást tartott. olyan vállalati programra cserére.Mint azt Varjú Lászlótól, van szükség, amely meg- n. q.
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' állalalunk a Bányaipari Aknászképző 
Technikummal közös szervezésben 

érettségizett dolgozóink részére kétéves bá
nyaipari technikusképzést indít 1988 szep
temberétől.

Felvételi feltételek:
Érettségi bizonyítvány;
Hároméves szakmai gyakorlat;
Sikeres felvételi vizsga.
A technikumi minősítő vizsgák megkezdé

séig vájár szakmunkás bizonyítvánnyal kell 
rendelkezni. " .

Vállalati kedvezmények:
Az iskolai évek idejére, minden hétfői na

pon — amennyiben az oktatáson részt vesz 
— átlagfizetés;

Minden iskolai napon délelőtt, rendszeres 
konzultáció;

Kedvezményes étkeztetés. (Ebéd a mun
kásszállón.)

A felvételt nyert dolgozók tanulmányi 
szerződést kötnek vállalatunkkal azért, hogy 
tanulmányaik befejezése után termelésirá
nyítói munkakör betöltését vállalják.

Jelentkezési határidő:
1988. július 15. az üzemi személyzeti ve

zetőknél.
Nagy Zsigmond

személyzeti osztálytvezető

Az Auróra szocialista brigád legénysége.Pirák Zoltán felvétele
Auróra ifjúsági 
szocialista brigád

Bunyósok a vágat félhomályában

— A brigád több, mint 15 éve, pontosabban a 70-es évek elején alakult meg — kezdi a beszélgetést Bara
nyák Sándor brigádvezető, aki 1987 közepén vette át a vezetést.— A brigád vegyes ösz- szetétélű, hiszen nemcsak lakatosok, hanem villany- szerelők is - dolgoznak nálunk. Átlagéletkorunk körülbelül 26—27 év, a jelenlegi létszámunk pedig 12 fő. A kollektív szellem nagyon jó, sőt túlzás nélkül állíthatom, hogy barátiás légkör uralkodik nálunk. Igazolatlan műszakhiányzás nem fordulhat elő, ez is fontos alapkövetelményünk a sok közül.

— Milyennek mondható 
a brigád társadalmi tévé-’ 
kenysége és milyen to
vábbképzésekén vesztek 
részt?— Nálunk mindenki szakmunkás,' tehát a szakmai téren nincs' gondunk. Többen •' rendelkezünk tár- , sadalm'i megbízatással. így van közöttünk KISZ-títkár, munkásőr, önkéntes rendőr. Mi patronáljuk a; Nevelési Központ II. sZé Óvodái- ' ját. Ez a patrőnálás főleg lakatosmunkákból';- ' tehát . karbantartásból áll, de betonoztunk'- és festeitünk is már. Az év közben szerve

zett kommunista és társadalmi munkákban teljes létszámmal vészünk részt akár az üzem szervezi, akár mi.
— Sport, kultúra?— Többször rendezünk sportvetélkedőket, de az üzem és a vállalat által szervezett sportvetélkedőkön is nagyon aktívak vagyunk. Szeretünk túrázni, villámtornákon részt venni. Voltunk hajókiránduláson is, amit nagyon szeretnénk megismételni. Hozzá kell tennem az elmondottakhoz, hogy rendezvényeink zömében a dolgozók családjai is részt vesznek, növelve a kollektíva jó szellemét.
— Mit szeretnél még el

mondani?— Csak annyit, hogy jó szellemű brigád a miénk, sokszor vannak egymással „egészséges” vitáink, ami az előrehaladást, fejlődést nagymértékben segíti. Ez jó lenne, ha továbbra is így maradna. Végül, nem az a célunk, hogy minél több címet, kitüntetést fel- niutassunk, hanem egy jól dolgozó, lelkes kollektívába végezhessük a munkánkat, ahol érézzük egymás megbecsülését. Ifj. Varga Győző

A közlemúltban jelent meg az ipari miniszter 4/1988 (V. 26.) sz. rendeleté a bányászati hűségjutalomról. Az előző, 1975-ben kiadott rendeletet hat esetben módosították, illetve egészítették ki, így szinte áttekinthetetlenné vált az alaprendelet. Nagyon időszerű volt tehát az új rendelkezés kiadása.Az új rendelkezés áttekinthetőbb, külön-külön mellékletben foglalkozik a csoportokba sorolás feltételeivel, a hűségjutalom számításának módszerével, a hűségévek számításának szabályaival.A korábbi alapelvek változatlanok, de lehetőséget ad a vállalatnak sok kérdésben helyi szabályozásra, a vállalati lehetőségek figyelembe vételére. E témákat a vállalati kollektív szerződésben kell rendezni.A bányászati hűségjutalomra való jogosultság alig módosult, továbbra is a teljes munkaidőben foglalkoztatott föld alatti, vagy külszíni munkát végző fizikai dolgozók, a termelés- irányítók, a vezető beosztású dolgozók jogosultak hűségjutalomra, de a kollektív szerződés szabályai szerint az egyéb szellemi dolgozók is kaphatnak hűség- jutalmat. Üj vonása viszont a rendelkezésnek, hogy a teljes munkaidőben foglalkoztatott nyugdíjasok is kapnak hűségjutalmat.Továbbra is öt csoportra bontja a rendelet a jogosultakat, s így differenciálja a hűségjutalom mértékét (2,1 százaléktól 19,5 százalékig), s ezeken belül a hűségjutalom mértéke a " hűségévek szerint is eltérő, a hat, vagy annál több hűségév után kapják a dolgozók a maximális fokozatot.Az új szabály a csoportokba való sorolás feltételeit is megszabja, de lehetőséget ad a vállalatnak egyes munkakörök beazonosítására a kollektív szerződésben. A hűségjutalom meghatározott százalékos mértékétől azonban nem lehet eltérni.Az éves hűségjutalom meghatározása a fent említett csoportba soroláson kívül az elszámolt bérköltség figyelembevételével történik. A számításnál azonban figyelmen kívül kell hagyni a hűségjutalmat, a természetbeni járandóságot, valamint a javító-nevelő munkára kötelezett dolgozóknak a büntetés időtartamára eső bérét.

A vállalati kollektív szerződésben kell dönteni arról, hogy a bérek mellett beszámítson-e a vetítési alapba a 8/1983. (VI. 27.) EüM—PM sz. együttes rendelet alapján elszámolt keresetkiegészítés, valamint arról is dönteni kell, hogy az 1988. január 1-jétől kifizetett táppénzeket beszámítsuk-e. A kettős kifizetés elkerülése érdekében a táppénzt célszerű kihagyni a vetítési alapból.Sokszor vitatott téma volt az igazolatlan hiányzások miatti hűségjutalomcsökkentés. A kiadott rendelet szerint a hűségjutalom éves alapjának arra a hónapra eső részét, amelyikben a dolgozó igazolatlanul hiányzott, az éves alap számításánál figyelmen kívül kell hagyni. A vállalat azonban a kollektív szerződésben ennél szigorúbb hátrányt is megállapíthat.A jogszabály ugyancsak a vállalatot hatalmazza fel a hűségévek számításának megállapításával a nem áthelyezéssel történt munkahely-változtatás esetén. A munkafegyelem javítása érdekében célszerű továbbra is az eddigi gyakorlatot folytatni, miszerint a „kilépett” munkakönyvi bejegyzés esetén a korábbi hűségévek elvesznek.A kapott felhatalmazás alapján a vállalati szak- szervezeti bizalmi testületi ülésnek tehát bőven lesz lehetősége a jogalkotó tevékenységre, a vállalati sajátosságok figyelembevételével. J. K.

A körletirodában a leszállást megelőzően többen is akadtak, akik .a 19-es csapat tagjairól részletes tájékoztatást adtak. Ügy záporoztak felém a mondandók, mint a három fős csapat két oszlopos tagjának, hajdan volt ökölvívók ütései annak idején a ring- ben. Meg kell, hogy mondjam, a hallottak alapján, az ökölvívó pályafutás során kellőképpen meggyötört bányászokat képzeltem el.Ezzel szemben a 13. szint nyugati légvágatában dolgozó két bunyóson egyáltalán nem fedezhetők fel a harcos sportpályafutás nyomai. Győri Miklós csapat- vezető vájár, Barát Tibor szakvezető vájár, érkezésünkkor, főteelfogást végez. A körletvezető-helyet- tessel és az aknásszal, miután megbeszélik a feladatokat, beszélgetésünk ürügyén rövid pihenőt tartanak. Mivel nem jellemző, hogy a bányába leszálló krónikás, sokat megélt és tapasztalt ökölvívóval, sőt egyazon csapaton kettővel is találkozik, így talán érthető, hogy beszélgetésünk elsősorban a ring körüli múltra terelődött.— Amolyan családi vállalkozás nálunk a bányászat — mondta Győri Miklós —, hiszen apám is és bátyám is bányász volt a szeneseknél. Én is ott kezdtem 1959-ben, a vájáriskola elvégzése után Komlón, a Béta melletti III-as aknánál. A technikumot 1964-ben végeztem el, majd egy évvel később Pécsre vonultam be katonának. Mivel aktív bokszoló voltam a komlói bányásznál, így a katonaság ideje alatt, sőt utána is a Pécsi Honvédnél, a későbbi Steinmetz SE-ben öklöztem. A vállalathoz kerülésem tulajdonképpen Hucker Feri bácsinak, a leszerelő katonák körében végzett tobor- zó munkájának az eredménye. A III. sz. bányaüzembe kerültem, s fejtésben dolgoztam egy évet. Azért csak ennyit, mert a munka és a sport sehogy sem jött össze. Akkor a sportot választottam, s elmentem a honvédséghez, ahol három éven át a bunyóból éltem. Több nemzetközi bajnokságot, hadsereg-baj- noságot nyertem és a magyar bajnokság harmadik helyezettje is voltam. Utolsó mérkőzésemre 1973-ban, 31 éves koromban került sor. Ezt megelőzően, 1972- ben jöttem vissza a vállalathoz, de már Bakonyára.— A 45-ös csapatra; ke

Felvételünkön balról jobbra: Győri Miklós csapatvezető és Barái Tibor szakvezető vájár főteelfogás közben látható. Csöndör László felvétele

rültem, melynek vezetője is lettem. Mivel elvégeztem a technikumot, így az aknász munkakört is szerettem volna kipróbálni. Két évig láttam el ilyen feladatot, majd ismét csapatra kerültem. Közben elvégeztem a Testnevelési Főiskolát, s ekkor ismét; elhagytam a vállalatot.A Komlói Bányásznak, egykor volt egyesületének, a vezetőedzője lett. A legalsóbb osztályból sikerült felvinnie a csapatot az NB I-be. Az egyetlen NB I-es szakosztálytól, ahogy teltek az évek, úgy kezdték megvonni a különböző kedvéz- ményeket. Bár őt marasztalták, de mert úgy látta, érdemi munkát így nem tud végezni, felmondott és ismét visszajött Bakonyára. Mindez a múlt év októberében történt. Rövid ideig dolgozott a 47-es csapaton, majd az ott dolgozó régi ismerőssel és ökölvívó társsal feltöréshajtók lettek. Február óta dolgoznak vágatbővítőkként.— Rövidebb leszek, mint a Miki — mondja Barát Tibor — egyrészt, mert nincs olyan ökölvívómúltam, másrészt nem is szeretek nagyon beszélni. Én is Komlón dolgoztam és bokszoltam, de nem voltam bányász. Majdnem kitanultam a vízvezeték-szerelő szakmát, amikor elvittek katonának, s a Steinmetz SE-be kerültem, ahol Miki volt akkor a csapatkapitány. A leszerelés után a PVSK-hoz kerültem és 1973-ig öklöztem. A vasúttól a Bőrgyárba mentem dolgozni, ahonnan aztán egy haver biztatására jöttem át Bakonyára 1975- ben. A 47-es csapaton dolgoztam addig, amíg Mikivel össze nem álltunk feltöréshajtóknak.— Most itt ketten jókat mesélünk önmagunkról — veszi vissza a szót a csapatvezető — és a múltunkról, holott már a jelenben vagyunk. Ehhez pedig feltétlenül hozzátartozik, hogy ez a csapat három tagból áll. Az, hogy társunk, Ti
sza Péter most szabadságon van, a véletlen műve, de megfeledkeznünk erről nem szabad. Helyette ugyan nem beszélhetünk, de annyit azért mondani kell, hogy ő a régi ember a csapaton és, hogy mi vagyunk az újoncok. Elégedettek vagyunk és jól kijövünk egymással, úgy érezzük, Peti szeret velünk dolgozni. Nem játssza a fejét. nem érezteti, hogy ő a főmérnök fia. V. T.
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ttsxite
az információkban felvetett kérdésekre

A Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
júliusi műsorából

1. A III. sz. bányaüzem dol
gozói azt kérdezik, hogy az 
üzemi dolgozók által minőségi 
lakáscseréből fennmaradó la
kásokat a vállalat miért nem 
hagyja az üzemnél?A kérdésre Szabó Sán
dor munkásellátósi osztály- vezető válaszolt.— Azért nem hagyja az üzemeknél, mert a tanácsi bérlakásoknál a vállalatnak nincs másodszori bérlőkijelölési joga, illetve csak akkor, ha a jogot megváltja. Ilyen esetben azonban a lakáshasználatba-vételi díj hatszorosát kellene fizetnie, amire a vállalatnak nincs pénze. Az OTP-lakások esetében pedig — a nagyfokú lakáshiány miatt —, vállalati érdekből, a vezér- igazgató jnagának tartotta fenn a jogot az elosztásra. 1988. január 1-től pedig a vevőkijelölési joga is megszűnt a vállalatnak.

2. A KISZ információból: — 
A IV. sz. bányaüzemben töb
ben meglepetten észlelték, hogy 
az Alkotó ifjúság pályázat és 
a Szakma ifjú mestere címért 
járó tiszteletdijat hozzáadták a 
havi fizetéshez és adóelőleget 
vontak le belőle.Az észrevételre dr. Moizs 
Rezsőné főmunkatárs válaszolt.— Az Alkotó ifjúság pályázaton részt vett pályamunkákért, valamint a Szakma ifjú mestere címért nem tiszteletdíj, hanem a béralap terhére a vállalati munkaverseny szabályzatban rögzített jutalom adható. A Szakma ifjú mestere cím egyéb kitüntetés, azért az érte járó jutalom 5000 forintig adó
A szakszervezeti élet hírei

A BDSZ Munkavédelmi Tár
sadalombiztosítási és Egészség- 
ügyi Osztálya június 1—2-án a 
Minisztertanács részére a tár
sadalombiztosítás helyzetéről 
és a finanszírozás korszerűsí
tésének elveiről készített elő
terjesztésről, valamint a meg
változott munkaképességű bá
nyász dolgozók foglalkoztatási 
és anyagi rehabilitációjának a 
fejlesztéséről tartott konzultá
ciót a vszb-k társadalombizto
sítási feladatokkal megbízott 
munkatársai részére.

A májusban lezajlott Szak- 
szervezeti Művészeti Hónap 
rendezvényeit értékelték júni

A Quadró táncosai
Május 7-én Szolnokon ren

dezték meg a Nemzetközi Di
vattáncversenyt, ahol mind a 
három kategóriában a Quadró 
tánccsoport tagjai szerezték 
meg az elsőséget. Ök jogot 
nyertek arra, hogy a dlscó, 
cleklricboogie. break kategó
riában november 9-én Francia- 
országban, illetve a rock and 
roll kategóriában november

mentes, ezért a IV: sz. bányaüzem bérelszámolása — eltérően az információban közöltekkel — nem is vont adóelőleget belőle. Az Alkotó ifjúság pályázat keretében benyújtott dolgozatokért adott jutalom — mint általában a jutalom — (kivétel a kitüntetéssel járó, valamint a társadalmi munkáért adott jutalmak) adóköteles. Az adóelőleget a munkaviszonyból származó eseti jövedelmek szabályai szerint kell levonni. A fiatalok alkotókedvének megőrzése rendkívül fontos feladat, ezért a pénzjutalmak összegét úgy kell meghatározni, hogy adólevonás mellett is megtartsa ösztönző hatását. A módosított munkaverseny szabályzat valameny- nyi adóköteles díjat, jutalmat, így az Alkotó ifjúság pályázat keretében elfogadott pályamunkáért adható jutalmat is 50 százalékos mértékig az átlagos bruttó- sítási százaléknak megfelelően, emelt mértékben fogja tartalmazni. Ennek alapján az ez évi tté ünnepségek alkalmával pályamunkáért kifizetett jutalomösszegekre eső különbö- zetet valamennyi üzem a június havi bérösszesítőben a béralap terhére pótlólag elszámolja. Természetesen az adóelőleg-levonás a különbözeti összeget is terheli.A kivizsgálást végezte:Gácsi Mátyás
us 13-án az SZMT székházá
ban. Az értékelésen elhang
zott, hogy a legtöbb rendez
vényt a Ságvári Endre Műve
lődési Ház, illetve annak 
együttesei vállalták Baranya 
megyében és Pécs városában. 

***
Az alapszervezetek az idei 

évre több anyagi támogatást 
terveztek a Ságvári Endre Mű
velődési Háznak. A társadalmi 
vezetőség a május 2-i ülésén 
a Képzőművészeti Műhelynek 
kettőezer, a fotoszakkörnek 
háromezer, a Quadró tánccso
portnak pedig ötezer forint tá
mogatást adott a felemelt költ
ségvetési összegből.

23-án az NSZK-ban sorra ke
rülő világbajnokság résztvevői 
legyenek.

Eredmények: discó kategó
riában 1. Rovó Attila, 4. Eltér 
Erika. Elektricboogie kategó
riában 1. Kollár István, 3. 
Hartung László.

Rock and roll kategóriában: 
1. Papp Viktor—Lehmann 
Yvette.

Jól sikerült névadót tartottak a közelmúltban a Kutató-fejlesztő üzem KISZ szervezetének rendezésében a Központ tanácstermében. A bensőséges ünnepség során tíz apróság nevét jegyezték be az anyakönyvbe. Füzy Tibor felvétele
Üdülésről, segélyekről

A vállalati nőbizottság május 
végén megtartott értekezletén 
áttekintették és értékelték az 
első féléves munkatervüket, 
majd jelentést hallgattak meg 
a Kutató-mélyfúró az Anyag- 
és áruforgalmi főosztály nőbi
zottság munkájáról.

Koroknai Erzsébet, a Kutató
mélyfúró üzem nöbizottság fe
lelőse beszámolójában elmon
dotta, üzemük létszámának 
egyötöde nődolgozó, ezért na
gyobb figyelmet fordítanak a 
nagycsaládosok és egyedülállók 
gyermekeinek üdültetésére és 
szociális segélyezésére. A 14 
nagycsaládos és 13 egyedülálló 
részére az eddigieknél is na
gyobb anyagi támogatást nyúj
tottak ez évben, pontosan 55 
ezer 500 forint került elosztás
ra. Az előadó a továbbiakban 
keserűen jegyezte meg, hogy a 
jól szervezett rákszűrő vizsgá
latokon egyre kevesebben je
lennek meg, annak ellenére, 
hogy a feltételek javultak és 
kedvezőbbekké váltak, mint 
valaha.

Arató Józsefné, az Anyag- 
és áruforgalmi főosztály nőbi
zottság felelőse pedig arról be
szélt, hogy főosztályukon ke
vés a nagycsaládosok és egye
dülállók száma, így lehetőség 
van arra, hogy a rosszabb, il
letve a hátrányos helyzetű kis- 
családosok is részesüljenek —

HÍREK
A III. sz. bányaüzeni szak- 

szervezeti bizottsága mellett 
működő nőbizottság és a 
KISZ-bizottság június 4-én, a 
Hunyadi úton lévő Boldogság 
Házában, névadó ünnepséget 
rendeztek. A bensőséges ün
nepségen kilenc kisgyermek 
vett részt szüleivel, névadószü
leivel, hozzátartozóival. E ren
dezvényen, az üzem által pat
ronált, Testvérvárosok Téri Ál
talános Iskola tizenegy első 
osztályos tanulója rövid kis 
műsorral kedveskedett a je
lenlévőknek.

A MEV Természetjáró szak
osztálya nyílt fürdötúrát ren
dez Sikondára a következő út
vonalon, július 17-én vasár
nap: Dömörkapu—Kisrét—Kan
tavár— Ilábov fa—Nagy-mély- 
völgy—Kőlyuk—Cigra malom— 
—Palántaki tető—Sikonda.

Találkozás 8.55 órakor a fő
pályaudvari autóbusz-állomá
son, a 35-ös járatnál. Felszere

800—3000 forint — szociális se
gélyben. A gyermekintézmé
nyek patronálásával kapcsolat
ban önkritikusan megjegyezte, 
hogy az utóbbi időben vissza
esett az ilyen jellegű társadal
mi munka végzése, ezért ne
hézségek adódnak a gyerme
kek bölcsődei és óvodai felvé
tele, illetve elhelyezése terén.

Cserkúti Katalin, a vállalat; 
nőbizottság vezetője arról szólt 
hogy korábban a nőbizottság 
szervezte a nagycsaládosak és 
egyedülálló szülők gyermekei
nek üdültetését, amely azóta a 
KISZ-bizottság hatáskörébe ke
rült. Így számukra csak a leg
rászorultabb családok gyerme
keinek ajánlása maradt. A se
gélyezésekkel kapcsolatban azt 
is megtudtuk, hogy ma na
gyobb figyelmet kell fordítani 
az egyedülállók szociális támo
gatására, mivel ők az új adó
törvény értelmében nem része
sülhetnek adókedvezményben, 
mint a nagycsaládosok.

Privarics Sándorné, a Szol
gáltató üzem nőbizottságának 
vezetője tájékoztatást adott a 
BUSZ által tartott országos 
nöbizottság értekezletéről. Töb
bek között elmondta, hoev a? 
ötven éven felüli nődolgozók 
korkedvezményes nyugdíjazta
tásának lehetőségét szorgal
mazza a BDSZ vezetősége.

Kovács M.

lés: fürdőruha. Program: Si- 
kondán fürdés. Visszaérkezés 
18 óra körül, vagy tetszés sze
rinti autóbusszal. A szakosz
tály vezetősége szeretettel vár
ja a vállalat dolgozóit a túrá
ra családosán is.

A Ili. sz. bányaüzem KISZ 
bizottsága mellett működő agi- 
táclós és propaganda munka- 
bizottság június 14-én tartotta 
az ötödik fórumát a Ságvári 
Endre Művelődési Ház politi
kai kabinetijében, 23 fő rész
vételével. A Forradalmi Ifjak 
című előadássorozat befejező 
témája volt: 1956 után napja
inkig az ifjúság szerepe a tár
sadalomban, melynek előadója 
Dr. Kéry Nagy Béla, a PMMF 
adjunktusa volt.

A III. sz. bányaüzem szak- 
szervezeti és KISZ bizottsága 
május 28-án rendezte meg a 
hagyományos gyermeknapi 
rendezvényét az üzemben, me
lyen a gyermekek jől szóra
koztak és sok-sok nyeremény
nyel, ajándékkal térhettek ha
za. Ezen a délelőttön 150 fő 
vett részt, de ebből csak 80 
volt a gyermekek száma.

F. J.

Megkérdeztük...Több üzemből is jelezték dolgozóink, hogy e pénzszűke világban nem lehetne-e a vállalati üdülőkben az étkezéskor a féladagot, vagy, ha úgy tetszik, a gyermekadagot bevezetni ?— Erről az igényről — válaszolt Mészáros István általános vezérigazgató-helyettes — eddig nem tud
A nagycsaládosok gondjainak oldásábanAz 1987. évi adatokból: az V. sz. bányaüzemben 1 főnek van 6 gyermeke, 5 főnek 5 gyermeke és 10 főnek négy gyermeke ...Ma népszaporulatunk erősen csökkenő tendenciát mutat, két gyermek eltartása is komoly gondokat ró a családokra, pedig társadalmunknak az a törekvése, hogy minden családban legalább három gyermek szülessen.Ezért módosították a gyed és gyes rendeleteket, januártól felemelték a családi pótlékot, új lakáshoz jutásnál 2 gyermek vállalása esetén is 150 ezer forintot ad az állam „ajándékba”.

Mizda Ferenctől, az V. sz. bányaüzem társadalom- biztosítási tanács elnökétől érdeklődtem arról, hogy a mi üzemünk tud-e segíteni ezeknek a családoknakés ha igen, mivel?— A tavalyi évben több mint 400 ezer forintot fizetett ki szakszervezetünk segély címén. A nagycsaládosok ennek több, mint a felét kapták, ehhez még 227 800 forint OMB előleget adtunk. A jogosultság megállapítása a családi pótlék alapján történik. A szakszervezeti bizalmiak

4- én: Veszélyes szállítmány
(szovjet film).

5- én: Az utolsó csillagharcos 
(USA).

11- én: A bolygó neve: Halál 
(Amerikai film).

12- én: A bolygó neve: Halál 
(Amerikai film).

Az előadások 16 és 18 órakor 
kezdődnek.

Az Apáczai Csere János 
Nevelési Központ 
júliusi programjából

4-én 10—12 óráig: Játék a
könyvekkel. Helyszín: könyv
tár.

Játszóházak: papírmunkák,
sárkánykészités, sárkányeresz- 
tő-verseny az aulában és az 
agórában.

2-án, 9-én és 23-án 19.20—24.00 
óráig: Táncos rendezvény.

tunk, azaz ilyen igény eddig nem merült fel. Ezt a vállalati szakszervezeti bizottsággal közösen meg- vizsgálhatónak tartom. Ha erre tömeges igény van, mármint a gyermekadagok bevezetésére, akkor ezt, a véleményem szerint, a ’ jövőben figyelembe vesszük.
rendszeresen figyelemmel kísérik a 3, vagy több- gyermekes dolgozókat, a beteg gyermeket nevelő szülőket és figyelnek az egyedülálló, gyermeküket egyedül nevelő szülőkre is. A társadalombiztosítási tanács segélyezési albizottságánál tesznek javaslatot a többgyermekes dolgozók támogatására. Dolgozóink körében jó visszhangot váltott ki, hogy évek óta iskolakezdés előtt (általában július közepéig), amikor a PIÉRT-nél tart az engedményes tanszervásár, a fent említett dolgozók úgynevezett beiskolázási segélyben részesülnek. Tavaly például 150 fő 166 700 forintot kapott. Októberben pedig az egyetemre, vagy főiskolára járó gyermekeket nevelő szülők kaptak összesen 15 ezer forint segélyt. Ezen felül egész évben — alacsony kereset, betegség, illetve egyéb címen — 207 fő 212 800 forint segélyben részesült. A gyesen lévő édesanyák évente egy alkalommal segélyben részesülnek és karácsonykor a KISZ-szel karöltve támogatjuk őket és ajándékot viszünk nekik. Szarka Tiborné

A legutóbbi „düdögésemet” követően — mely ugyanezt a címet viselte — akadtak, akik megkerestek kérdezve, hogy a mondandómba miért nem csempészek konkrétumot is. Azaz, miért nem nevezem nevén az így, vagy úgy ügyeskedőt. Akadtak, akik készséggel ajánlkoztak, szívesen ellátnak sztorikkal — persze, ha nem árulom el kilétüket —, hogy ki, mikor és milyen „disznóságot” követett el. Amit ők tudnak, az tuti, arra mérget vehetek. Hogy enyhén szólva, minimum mérges lenne az állítólag disznóságot elkövető, ha saját magáról olvasna nagymúltú lapunkban, az már persze az én gondom — mondták. A nevüket azért nem adják, mert ha kiderül, az a munkahelyükön roppant zsenánt lenne, mi több, árulónak bélyegeznék őket. Persze, név nélkül, mindent. Mesélnek. Nekem csak annyi a dolgom, hogy leírom, ha már ezért fizetnek.Biztosat tudni, mindazt bizonyítani azonban nagyon nehéz. Mint ahogyan nehéz a vélt és valós ügyeket is szétválasztani. Mert ugye, aki jómódban él, márkás gépkocsival közlekedik, még igencsak lehet becsületes és ilyen módon pénzhez jutó ember. Sőt, ismerek nem is egy olyan kétkezi me-

Kapuk az értékrendbenlóst, aki tanácsi bérlakásban, egyszerű körülmények között él családjával, de milliós értékű gépkocsival közlekedik. Egyszerűen azért, mert ez a dilije és nagyon sok év spórolásának eredménye. Persze, az idegen meglátva az ilyen tovagördülő csodát, csakazértis rosszat feltételez.Mint ahogyan csöndben beszédtéma az is, hogy mily sokan jutnak így, vagy úgy egyszerre több lakáshoz. Akkor, amikor a nagy többségnek hiányzik az önálló fedél a feje fölül. Ismerek egy csillést, aki komoly ezreket fizet albérlőként egy ilyen lakásban, de igaz, a háziakat csak a kifizetéskor látja. Meg kell. hogy jegyezzem, mindez elsősorban a kívülállónak jelent ügyet. Az albérlő, ha bosszankodik is ezen, mivel konkrétumot nem tud — a több lakás ténye még nem az —, így szólni sem mer. Persze, gyanítom, ha tudna is valami disznóságot, akkor sem szólna, mivel tudja, ettől neki még nem lesz saját otthona. Esetleg rosszabb albérlete. A főbérlő meg azért

nem csinál ügyet a dologból, mert, ha igaz is, hogy van több lakása, az holtbiztos, hogy teljesen szabályosan, papíron legalizálva van.Itt a gond az, hogy van, aki megteheti, s van, aki nem. Van, akinek jut, míg másnak nem. Mert hiszem, hogy a bosszantó elsősorban nem az, hogy kinek mennyi lakása, kocsija, nyaralója, szőlője, videója van egyszerre. Hanem az, hogy egyáltalán van neki. Akkor, amikor a másik pógárnak jó, ha van egy Sokol rádiója, ami pusztán arra jó, hogy Misi bácsit, a főbérlőt bosszantsa, mivel neki csak egy, az 50-es évekből megmentett néprádiója van.Vitathatalan, hogy szép számmal akadnak ügyeskedők. Kik azért, hogy még többre szert tegyenek, mások azért, mert a csóróságot már nehezen viselik el. _ Mert nem ügyeskednének any- nyian, ha elérhetők lennének az anyagi javak. Ha a bérből és fizetésből élő könnyedén vehetne lakást. Ha nem kellene évekig sorbaállni egy léghűtéses, dühtől feltöltött Trabantért, protekcióval hozzájutni nélkülözhetetlen, mindennapos apróságokhoz.
V. T.
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A Szakma
ifjú mestere

Soltész Kálmán az V. sz. bá
nyaüzem I. körletében aknász. 
Tizennégy évvel ezelőtt operá
torként ismerkedett meg a bá
nyával. Tanulnivágyása folytán 
a munka mellett elvégezte a 
geológiai technikumot, majd a 
tudásvágytól vezérelve a bá
nyaipari technikumban is sike
resen vizsgázott. Ma — két 
technikusi oklevéllel a kezében 
— sem lankad tudásszomja, 
jelenleg a marxizmus—leniniz- 
mus esti egyetem hallgatója.

Az operátorból lett aknász 
pályafutásának egyes állomá
sai: fémtámos, vájár, robban
tómester. Természetesen a 
szakirányú vizsgákat is sikere
sen letette. A vállalati tech
nikus vetélkedőn, 1987 novem
berében az első helyezést érte 
el. Az idei tavaszi történelmi 
évfordulók ünnepségen kapta 
meg a Szakma ifjú mestere 
elmet.

Kérdéseimre válaszolva, min
den álszerénység nélkül el
mondta, hogy örül az elért he
lyezésnek, de úgy gondolja, 
hogy semmi nehézsége nem 
volt a vetélkedőnek.

ö egyébként is „vetélkedő 
tipus”. Az I. körlet műszaki 
szocialista brigádjának tagja, 
akik elnyerték a Vállalat kivá
ló brigádja elmet. A jól ösz- 
szeszokott brigádtagokkal, ha 
szellemi, politikai, vagy sport- 
vetélkedőkről van szó, szinte 
lehetetlen, hogy ne találkoz
nánk.

Szarka Tiborné

Munka és egészség
védelem
a Szolgáltató üzemben

A Szolgáltató üzem bizton
ságtechnikai, üzemegészségügyi 
sugár- és környezetvédelmi 
helyzetét vizsgálták a vállalat 
és a Köjál szakemberei a kö
zelmúltban megtartott szemlén.

Az 1987. év hasonló idősza
kához képest a balesetek sú
lyosságát illetően kis mértékű 
javulás történt, azonban az új 
táppénzes rendelet a betegna
pok számának növekedését 
eredményezte. Az- üzem mun
kavédelmi őrhálózatának fel
építése és tevékenysége meg
felelő. Az elsősegélynyújtó he
lyek felszereltsége jó, az első
segélynyújtó dolgozók tovább
képzése megoldott és rendsze
res. Biztonságtechnikai műsza
ki fejlesztésre első sorban az 
öntödében van szükség. Az ez 
Irányú munkálatok már folya
matban vannak. A munkahe
lyi biztonság és légállapotok 
terén két év múlva jelentős 
javulás érhető el.

Az üzem környezetvédelmi 
feladatainak eleget tesz. Gon
dot okoz azonban az ország 
lerakó- és megsemmisítő háló
zatának hiánya, a már össze
gyűjtött és elhelyezett veszé
lyes hulladékok további elhe
lyezése.

A vizsgálat során alapvető 
hiányosságok nem merültek 
fel. Hasonló komplex munka- 
és egészségvédelmi szemlére 
egy év múlva kerül sor újra.

Helstáb Judith

Otthonteremtés magánerővel... segítséggel
Az utóbbi években állami 

költségvetésből egyre kevesebb 
lakás épült, ezért mind job
ban előtérbe került a magán
erős lakásépítés.

Az V. sz. bányaüzemben dol
gozó Vadász Gyula körlet bá
nyamérőt kerestem meg, aki 
családi házat épít. Beszélgeté
sünk során elmondta, hogy 
1982-ben került az üzembe. 
1984-ben nősült és egy év múl
va kapott a vállalat révén egy 
kettő szoba összkomfortos 
OTP-lakást.

— Miért vágtál bele az épít
kezésbe?

— Az első lakás gyermekünk 
megszületésével már ma is ki
csinek tűnik és szerettem vol
na egy garázst is venni. Ami
kor költségvetést készítettünk 
a feleségemmel, a nagyobb la
kás ára és a garázs költsége 
— számításaink szerint —. az 
igénybevehető kölcsönökkel és 
támogatásokkal együtt, fedez
te volna egy családi ház épí
tését az 1986—1987-es árak sze
rint. Ezért kezdtünk bele. Ko- 
zármislenyben sikerült olyan 
telekhez jutni, melynek meg
vásárlásához az OTP kölcsönt 
adott.

— Mekkora házat építesz?
— Elvileg 2 szoba. 3 félszo

ba, garázs és a kapcsolódó 
helyiségek. Jelenleg a föld
szinti rész lakhatóvá tételével 
2.5 szobás lesz. A tervek lehe
tővé teszik a tetőtér későbbi 
beépítését, melynek lakhatóvá 
tételét akkorra tervezem, ha 
tovább hő a család létszáma

A formázógépnél Hevesi András és Varga Imre.Csöndör László felvételeA Szolgáltató üzemhez a közelmúltban Romániából áttelepült két fiatalember érkezett az öntödébe. Vajon hogy indul el az élete két fiúnak egy idegen országban?Egy kiszes társadalmi munka során alkalmam nyílt a velük való találkozásra. Hevesi András húsz-
Kereskedelmi ellenőreink 
feszített tempóban
(Folytatás az 1. oldalról)novemberivel. A gyermek- ruházat esetében — mint ismeretes — megszűnt az állami támogatás, így aztán főleg inenn lehetne meghökkentő példákat mondani, de a legfurcsább mégis csak az volt számunkra, hogy egy gyermekcipő ugyanazzal a fazonnal hogyan lehet drágább, mint az ugyanolyan méretű felnőtt lábbeli.— Ellenőreink egyébként nemrégiben új igazolványt kaptak. Ez már a szolgáltatások ellenőrzésére is jogosít, ám egyelőre ezzel a jogukkal nem élnek, mert nem eléggé felkészültek. Ehhez meg kell szervezni

és szükségessé válik. Persze, 
az anyagi lehetőségek is köz
rejátszanak.

— Milyen segítséget ad a 
a vállalat az építkezéshez?

— Egyrészt a tíz évre szóló 
szerződéssel járó maximális 
pénzügyi támogatást, másrészt 
az építőanyag szálítási költsé
get csökkentő „C” menetleve
les fuvarozási lehetőséget, 
mely jelentős költségcsökken
tő tényező.

— Kik segítettek az építke
zésben?

— A feleségem gyeden van 
a tizenhárom hónapos gyerme
künkkel, akinek a nevelése 
sok idejét leköti. Édesapám 
segített folyamatosan. A bá
nyamérő brigád is sokat segí
tett az építkezés során, de 
nem csak az építkezésen, ha
nem azzal is, hogy a munka
helyemen segítőkészségük által 
nem volt gondom a szabad
ságom ütemezésénél.

— Milyen problémák jelent
keztek az eddigiek során?

— Kevés a szabadság, pedig 
1987-ben 12 nap fizetetlen sza
badságot is kivettem. Ezt kö
vetően már csak hét végeken 
és munka után, az éjszakába 
nyúlóan tudtam' dolgozni. 1987 
második leiében kialakult fel- 
vásárlási láz miatt tovább ne
hezült az amúgy sem egyen
letes anyagbeszerzés és szállí
tás. Ez a helyzet még ma sem 
rendeződött. Sajnos az előző 
év végén adódtak olyan hely
zetek az anyagvásárlásaim so-

éves és egy cseppet sem látszik rajta az elmúlt időszak erőpróbája. Mert elszakadni, ilyen fiatalon a családtól, szakítani azzal a környezettel, amiben így vagy úgy, de élt, bizony próbatételt jelent és akaraterőt igényel. A tizenkilenc éves Varga Imre Jó
zsef vékonyka fiú, de a lá-

a továbbképzésüket, ami igen nehéz feladat, hiszen nagyon leterheltek és természetesen nem hiányozhatnak a munkahelyükről sem.— Egyébként az idei ellenőrzéseink során kevesebb rendellenességet tapasztaltunk a boltokban, kereskedelmi egységekben. Némiképp csökkenő tendencia mutatkozik a vásárlók szándékos megkárosítása terén is. Ehhez azt hiszem, társadalmi kereskedelmi ellenőreink is hozzájárultak. Áldozatos munkájukért elég kevés az az anyagi és erkölcsi megbecsülés, amit kapnak — mondotta végezetül Róka Sándor. N. G.

rán, melyek szöges ellentétben 
álltak a szocialista erkölcs 
normáival. Ezek az esetek 
eléggé elvették a kedvemet a? 
építkezéstől. Tovább bonyolí
totta a dolgomat, hogy az 
ÁFA bevezetésével megnőtt az 
adminisztráció, a forgalmi adó 
visszatérítése csak bizonyos 
termékek esetében lehetséges, 
valamint több helyen nem 
tudnak olyan számlát adni az 
üzletekben, melyet az adóha
tóság elfogadna.

— Nekifognál mégegyszer az 
építkezésnek?

— Ahogy előre halad az 
építkezés, egyre kevésbé. Az 
indulásnál szükség van némi 
naiv lelkesedésre, amely az 
ügyintézés, anyagbeszerzés vi
szontagságai és az anyagárak 
folyamatos változásának figye
lembe vételével elfogy. Bele
fárad az ember, mert pénzt 
csak úgy tud megspórolni, ha 
a legtöbb munkát maga vég
zi az építkezés során. Még kö
rülbelül egy évig kell vámunk 
a beköltözködésig.

— Mit üzennél azoknak, akik 
esetleg most kezdik majd a 
családi házuk építését?

— Ne méretezzék túl az igé
nyeiket, ne kezdjenek na
gyobb otthont építeni, mint 
amit a család nagysága igé
nyel és főleg amekkorát az 
anyagiak megengednek. Azért 
célszerű figyelembe venni a 
tervezés során a bővítés lehe
tőségét.

Majorosi György

tottak alapján az ő keze alatt is pereg a munka.A mohácsi vízitelepen végzett társadalmi munka — elmondásuk szerint — inkább kikapcsolódást és ismerkedést jelentett a fiatalokkal, mintsem fizikai fáradtságot. Hozzászoktak a kemény munkához Nagyváradon, ahol szintén öntödében dolgoztak. Arra a kérdésemre, hogy hogyan fogadták őket a munkahelyen, szinte egyszerre válaszolták, hogy barátságosan. Minden segítséget megkaptak ahhoz, hogy új életet kezdhessenek.Az első fizetésig eltelt időszakot Imre és András az üzem anyagi támoga. fásával vészelte át. Nagyon jól esik nekik az emberek jószándékú közeledése és gondoskodása.
— Albérletre ugyan nem 

kell költenetek, mert a 
munkásszállón laktok, de 
gondolom, így sem dúskál
tok pénzben. Hogyan jöttök 
ki a fizetésből?— Addig nyújtózunk, ameddig a takarónk ér. A napi alapbérünk 230 forint, amit jobbára csak ennivalóra, illetve a legszükségesebb dolgokra költjük — ecsetelte Imre pénzügyi keretüket. — Az igazsághoz hozzátartozik, hogy nem jöttünk üres szatyorral.

— Ezek szerint szüléitek 
tudtak a tervetekről?— Nem. Ügy tájékoztattuk őket, hogy háromhetes turistaútra indulunk. Így aztán nem volt szembetűnő az otthoniaknak a gondos csomagolás — válaszolta András, majd hozzátette, hogy ez kényszer- megoldás volt és a szülőktől való elszakadást bizony még nehezebbé tette.

— Milyen terveitek van
nak a jövőt illetően?— Természetesen szeretnénk megnősülni, családot alapítani. Bár ennek — tudjuk — bizonyos jogi akadályai vannak. A munkahelyen igyekszünk gyökeret verni, amiben maximálisan segítenek a munkatársak. Helstáb Judith

Bálint Jenő felvételeMiskolc közelében, Putno- kon, a borsodi szénmedence területén, félig-meddig bányász ősök utódaként született. Rokonságának nagy része még ma is bá- nyászkodik a borsodi szénmedencében. ö, Jobbágy- Felső István mindezek ellenére mégis egészen más pályára készült középiskolai tanulmányai során. A matematika, mint tudomány ejtette rabul, erre a pályára készült éveken át. A sikertelen egyetemi fel-

Régi, bölcs tapasztalat: a papír türelmes. Azsem újdonság, hogy az éter is. Ha egy adó valahol sugározni kezd, az éter, függetlenül az adás tartalmától, nem tiltakozik. így történt ez a közelmúltban is, amikor a sokunk által ismert, szerencsére kevesebbek által hallgatott híres-hírhedt nyugat-európai, magyar nyelven is sugárzó adó néhány perces ismertetést adott vállalatunkról.Tátrai Miklós bányamérnök, aki állítólag a 70-es években többször járt vállalatunknál, beszámol arról, hogy üzemeinkbe, az I., II., III. sz. bányaüzembe és Pécs-Meszesen lévő legényotthonunkba illetéktelenek nem léphetnek be, valamint, hogy vállalatunkat akár Uránércbánya Vállalatnak is hívhatnák. Ö nem tudja, nyilván nem hallott róla, hogy az I. sz. bányaüzemünk a 70-es évek elején, a II. sz. bányaüzem 1987-ben bezárt, hogy munkásszállónk Üjmecsekalján van, s a társadalmi és személyi tulajdon védelmében valóban jó lenne elérni, hogy oda illetéktelenek ne juthassanak be. Nem tudja, hogy 1957—1964 között vállalatunk hivatalos neve Pécsi Uránércbánya Vállalat volt, pedig ezek az adatok számtalan újságban, folyóiratban, tv-műsorban napvilágot láttak már. Ám újságot olvasni, televíziót nézni senkinek nem kötelező. De, ha már valaki bányamérnök, s járt nálunk, azt azért tudhatná, hogy ércesedésünk nem „telér formában” jelenik meg.Vajon milyen indulatok mondatják vele, hogy „Kővágószőlős határában. Szigetvár felé haladva, jobbra keskeny ösvények vezetnek a bányák irányába.”?Megköszönhetnénk javaslatát, miszerint a fúrásnál keletkezett szilicium tartalmú por ellen védekezhetnénk vizes fúrással, porlekötéssel, ha ez nálunk több mint negyedszázada nem lenne kötelező. Abban is teljesen igaza van, hogy a robbantásnál felszabaduló nitrózus gázok mérgezik a szervezetet, s ez ellen szellőztetéssel védekezhetünk, de, hogy ezt mi „áthúzó szellőztetés hiányában” nem tennénk meg, az több, mint hozzá nem értés.Bezzeg Franciaországban — mondja ő — „a fúrás, robbantás, szellőztetés, rakodás, szállítás szinte teljesen gépesített”. Ha valóban járt nálunk, akkor nem most tudja meg, hogy szinte nálunk is ugyanez a helyzet, s vállalatunk nem egy szakembere tért haza úgy az Egyesült Államokból, Franciaországból, hogy a munka-, egészség- és környezetvédelem terén elért eredményeink alapján semmi szégyenkezni valónk nincs.Akkor mégis miért került az éterbe ez a kicsinyes és primitív piszkolódás? Valakik, valahol elnézték a naptárt, nem vették észre, hogy közben eljárt fölöttünk az idő, új szelek fújnak, melyek egyre tisztábbá változtatják a szennyezett levegőt.
K. J.

fiatal műszakiak 

Jobbágy-Felső Istvánvételi után amolyan kikapcsolódásként Putnokon, a bányában a csille mögé állt. Akkor még úgy gondolta, hogy egy év múlva újra megpróbálja azt, hogy matematikus lehessen. De ahogy teltek a hónapok, úgy kezdte átértékelni a jövőjét. A matematikus pályáról hosszas önmarcan. golás után végül is letett, s szerződést kötve a vállalattal, a következő évben sikeresen felvételizett a Miskolci Műszaki Egyetem bányamérnöki karának bá- nyaművelő-mélyművelő szakára.Diplomáját 1981-ben vette át, s a putnoki bányaüzemben helyezkedett el, gyakorló mérnökként. Ezt két év technológus munkakör követte, majd frontmérnökként dolgozott 1986 szeptemberéig. Nem sokkal előtte ugyanis Miskolcon találkozott egy volt tankörtársával — Mészáros Endrével, az V. sz. bányaüzem biztonsági mérnökével —, aki kimondottan jókat mesélt az uránról, az

V. sz. bányaüzemről. Tu. lajdonképpen ezen beszélgetés folytatása az, hogy 1986. szeptember 9-én az V. sz. bányaüzemben munkába állt. Németajkú feleségének is találtak munkát. ö a szénbányák kutatási osztályán helyezkedett el, német levelezőként, fordítóként.A ’86-os esztendő hátralévő hónapjaiban ismerkedett a bányával, a különböző csoportok munkájával. Az elmúlt év januárjától a Il-es körletben dolgozott aknászként, majd ez év március elsejétől a IlI- as körletbe került, megbízott körletvezető-helyettes- nek.Hasznosnak és szerencsésnek tartja a munkahely és az otthoncserét. Már otthonosan mozog a bányában, s ismerősként köszönti az embereket. Fontosnak és örömtelinek tartja, hogy nemcsak ő, hanem családja is jól érzi magát ebben a szép me- csekaljai városban.
V. T.
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Zuhanás az életük!

A levegő akrobatái 
A pécsi pogányi repülőtér s-aM>twpa« -• :;»gs,WBaamaStf!awi 

kifutóján méltóságtelejesen vá- i""
rakozik felszállásra dübörgő a—E ^Al'-WraRrWB!
motorjával a jó öreg AN jelű
repülő, ahogy az itteniek ne
vezik az „ANCSA”. A gép mel
lett fiatal ejtőernyősük oktató
jukat hallgatják a felszállás 
előtt, majd eltűnnek a gépma
dár „gyomrában”. A repülő 
elindul, egyre gyorsulva, majd 
felemelkedve a földről, mind 
magasabban fúrja magát előre 
a légóceánban. Mi, lent mara
dottak a felhőfoltokkal tarkí
tott égboltot kémleljük, Vára
kozunk ...

A gép már 2000 méter ma
gasban repül. Egymás után 
hullajtja „terhét” a gép. Amit 
ezek a lányok és fiúk a leve
gőben produkálnak az több, 
mint képzelet...

Ámulattal csodáltuk, ahogy a 
kijelölt célkereszt kellős köze
pébe érkeztek az „égi utasok”.

Az ugrók között örömmel 
fedeztük fel Kasztner Józsefet 
(ÉDÜ, vegyész) és Papp Fe
rencet (V. sz. bányaüzem, se-
8 ^Vászáirtbtokra mi a szép Földetércs paplanernyővel. Csöndör László felvétele

ebben a sportban?
— Maga a zuhanás! — vá- _  vágyam a 4000 méteres lehet — fejezte be beszélgeté-

laszolták egyszerre — es_ ami- maBass£K elérése és utána sünket Kasztner József. I tartalmazza az elhalasztott V.
írtnvtitv eltoernvo. azt , . ----- —Kovács Miklós sz. bányaüzem—öntöde és a

I Kutató-fejlesztő üzem—Öntöde 
---------------------------------------------- mérkőzések eredményeit. N. G.

XIV. Bányász Horgász 
Kupa verseny

Az Ércbányászati Dolgozók 
Horgász egyesülete a XIV. Bá
nyász Horgász Kupaversenyen 
4 fős csapatával részt vett a Ti- 
hany-REV versenyen 1988. jú
nius 4—5-én. Az Országos Bá
nyász Horgász Kupaversenyre 
30 csapat nevezett. A verseny 
négy számból állt. Első a hal
fogási verseny, amelyben 31,4 
kg halmennyiséggel 2. helye
zett lett a MÉV Kiindér János. 
Czencz László, Koltai Zoltán, 
Szilágyi Gyula összetételű csa
pata. Első a Szolnok csapata 
11,4 kg hallal.

Második a barkács verseny: 
3. helyezett Koltai Zoltán 
(MÉV).

Harmadik a ki mit tud?: 1. 
helyezett a Szolnok csapata.

Negyedik a célbadobós: 1.
helyezett a Gázalojszállitó Vál
lalat csapata, Siófok.

ötödik a halászléföző ver
seny: 1. helyezett a Tatabá
nya csapata.

összesített pontszám alapján 
a MÉV horgász egyesülete a 
második lett 207 ponttal.

A Bányaipari Dolgozók Szak- 
szervezetének felkérésére az 
Ércbányászati Dolgozók Hor
gász Egyesülete rendezi az 
1989. évi XV. Bányász Horgász 
Kupaversenyt a Pécsi tavon, a 
Baranya Megyei IB engedé- 

Rácz Gyula

cs°lnámkyilia arevegűbényÖ’amH foiy’tatni az ugrást, amíg csak 

akarok, s ez egy nagy bizton- 
sági érzést ad számomra — 
mondja Kasztner József.

— Mi vezérelt benneteket az 
ejtőernyőzéshez?
— Három évvel ezelőtt ol

vastam egy felhívást, kíváncsi 
voltam, jelentkeztem, megfe
leltem és itt maradtam — így 
Papp Ferenc.

— Hasonló elgondolás vezé
relt engem is — veszi át a 
szót Kasztner József — szere
lem a bátrak sportját.

— Ugrás előtt, vagy zuhanás 
közben jelentkezik-e a féle
lem érzete?
— Nem, erre nem is gondo

lok — folytatja Papp Feri — 
aki erre gondol, az jobb, ha 
abbahagyja!

— Inkább szorongás van, de 
ez is csak olyan tudatalatti — 
folytatja Kasztner József —, 
ezzel nem foglalkozunk. Aki 
viszont igen, abból soha nem 
lesz ejtőernyős. Bízni kell ma
gunkban, odaképzelni, amit 
csinálunk, abban sosem érhet 
baj bennünket.

— így lehet igaz, hisz ezl 
bizonyítja a háromszámjegyü 
ugrásmennyiség is!
— A mai napon pontosan a 

320. ugrást hajtom végre — fe
leli a 25 éves Kasztner József.

— Évben fiatalabb, de ug
rásban öregebb vagyok — 
vallja Papp Feri —, a 353. al
kalommal Ugrottam.

— Kinek mi a további terve, 
célja?
— Szeretnék minél maga

sabbról ugrani és mindaddig, 
amíg az egészségi állapotom 
engedi — mondja végezetül lyévcl.
Papp Ferenc l

Kő a szájban, avagy 
Mézga Kriszta macskája

Mikor c sorokat papírra vetem, még épp hogy csuk 
megkezdődtek a labdarúgó Európa-bajnokság csoport
küzdelmei. Született már egy-két meglepő eredmény is, 
de érdekes módon a magyar közvélemény nem gyanak
szik bundákra. Talán azért, mert a magyar bajnokság 
színvonalához szoktunk és ugyebár, aki hosszú ideig 
csak Trabantot ve2et az nem igen tudja megjósolni, 
hogy a legújabb BMW, vagy a Ferrari a gyorsabb.

Labdarúgóink, ha focizni nem is, de magyarázkodni 
z már világszínvonalon tudnak. Időnként olyan bölcsen, 

az ötletekből ki nem fogyva indokolják meg a gyenge 
szereplést, hogy az újságok sportrovatához képest a 
Dörmögő Dömötör valóságos bulvárlappá vált a maga 
szókimondásával.

Ugyanakkor az is igaz, hogy aranylábú focistáinkat 
néha-néha elfogja valamiféle őszinteség! roham, igaz 
ezt nagyon hamar meg is bánják.

Soha nem felejtem el azt a terjedelmes cikket, amely
ben több ismert, élvonalbeli játékos nyilatkozott arról, 
miért durvult el ennyire a bajnokság, miért „gyilkol
ják” egymást a pályán?

Valamennyiük szinte szó szerint ugyanazt mondta: 
„Itt nem babra megy a játék. Esetenként óriási pén
zek forognak kockán.” így persze, már érthető, hogy 
miért durvult el a játék. Az már persze más kérdés, 
hogy a szókimondó játékosok mit kaphattak társaik
tól és a klubvezetőktől. Hiszen korábban mindig arra 
panaszkodtak, hogy milyen keveset keresnek.

Persze, hogy mennyi a jövedelmük, ahhoz nekem 
semmi közöm, őszintén szólva, nem is érdekel, érde
kelje inkább az Adóhivatalt.

Egy másik példa. Tavasszal ugyanabban a fordulóban 
kiállítottak két játékost, akik ugyanazt a sportszerűt
lenséget követték el. Az egyik elismerte a „bűnét” a 
fegyelmi tárgyaláson, a másik nem. Az szinte termé
szetes, hogy az előbbi kapta a súlyosabb büntetést, hisz 
az őszinteség szinte példátlan a magyar labdarúgás 
„berkeiben”. Meg is kell torolni!

Ezek után akkor lennék igazán meglepve, ha a baj
nokság valamelyik mérkőzéséről ország-világ előtt ki
tudódna, hogy bunda volt. Annál is inkább leesne az 
álam, mert azokról a bizonyos „berkekről” nekem — 
ki tudja miért — Mézga Géza nagylányának aranyos, 
fekete kismacskája jut az eszembe. Ejnye csak. Hogy 
is hív ják . . .?

N. G.

Labdarúgás
Június közepén — két elha

lasztott mérkőzés kivételével — 
befejeződött a Bányász Kupa 
vállalati kispályás labdarúgó
bajnokság. Az idei küzdelme
ket, mint ismeretes, két cso
portban bonyolítják le: az ,,A” 
osztályban a tavalyi bajnokság 
első hét helyezettje szerepel 
és kétfordulós körmérkőzéses 
rendszerben küzdenek az ér
mes helyezésekért.

Az első kör, a tavaszi sze
zon végén, úgy tűnik a Szol
gáltató üzem és a IV. sz. bá
nyaüzem együttese kiemelke
dik a. mezőnyből. Kettejük ta
lálkozóját, némi meglepetésre, 
de teljesen megérdemelten a 
szolgáltatósok nyerték és csu
pán az Anyagosztály elleni 
pontvesztést sajnálhatják.

Igaz, az „anyagosok” már a 
terembajnokságban is kitűnően 
szerepeltek éá így nem megle
pő, hogy az első kör után 
megelőzik a sokszoros bajnok 
Kutató-mélyfúró együttesét.

Az őszi folytatásban óriási 
küzdelemre van kilátás a do
bogós helyezésekért.

Az „A” csoport tavaszi vég-
eredménye:
l. Szolgáltató 6 5 1 — 18- 8 11
2. IV. sz. bü. 6 5 — 1 24-10 10
3. Anyago. 6 2 2 2 15-11 6
4. Kut.-mf. 6 3 — 3 12-14 6
5. V. sz. bü. 5 2 1 2 13-12 5
6. öntöde 4 4 3- 8 0
7. Kut.-fejl. 5 — 5 3-25 0

Megjegyzés: A tabella nem

Befejeződött a vállalati kispályás labdarúgó-bajnokság tavaszi szezonja. Csöndör László felvétele az V. sz. bányaüzem—Kutató-mélyfúró üzem mérkőzés egyik izgalmas pillanatát örökítette meg. A találkozót az V-ös üzemiek nyerték 4-2 arányban.Csöndör László felvétele
Bányász Kupa lövészverseny

III. FORDULÓ voltak. Csupán Bradits László
Ezúttal a IV. sz. bányaüzem és Herr László eredménye 

honvédelmi klubja volt a ren- mondható jónak, 
dezője annak a versenynek, Mindhárom versenyszámban 
melyre május 31-én, június 1- az édüsök végeztek az élen. 
jón és 2-án került sor. Ideális Eredmények a férfi kispuska 
körülmények között — szép csapatversenyben: 1. ÉDÜ 506 
természeti környezetben — kör, 2. Szogáltató üzem 494, 3. 
megfelelő időjárásban, mérsé- IV. sz. bányaüzem 499, 4. Ku
kéit szintű eredmények szülét- tató-mélyfúró üzem' 432, 5. V. 
tek a férfi kispuska lőverse- sz. bányaüzem 474 kör. 
nyen. Nem ment a verseny- Egyéniben: 1. ács László
zés még a „menőknek” sem. (EdU), 173 kör, 2. Bradits

Vannak árnyoldalai is a ku- László (Szolgáltató üzem) 170, 
paversenynek. Már megszokot- 3. Futó László (ÉDÜ) 169 kör. 
iá vált, hogy a Ifi. sz. bánya- Női kispuska csapatverseny
üzem klubja nem indít női ben: 1. ÉDÜ 485 kör, 2. V. sz. 
versenyzőket és pisztolyosókat. bányaüzem 334, 3. Szolgáltató 
Most a férfi kispuskában sem üzem 295 kör. Egyéniben: 1. 
indítottak csapatot a három Tarjányi Sándorné 167 kör, 2. 
forduló versenyein. Vajon mi Bosznay Agnes 165, 3. Vörös
az oka? A legjobb lőtérrel Zsuzsa 153 kör, mindhárman 
rendelkeznek. az ÉDÜ versenyzői.

A női verseny mezőnye to- Pisztoly csapatversenyben: 1. 
vább csökkent, mert a rende- ÉDÜ 517 kör, 2. Szolgáltató 
ző klub sem állított ki csapa- üzem 508. 3. Kutató-mélyfúró 
tót és nem jelent meg a Ku- üzem 472, 4. IV. sz. bánya- 
tató-mélyfúró üzem csapata üzem 427, 5. V. sz. bányaüzem 
sem. Hol van már az az idő, kör-
amikor hét csapat is verseny- Egyéniben: 1. Bradits László 
zett? (Szolgáltató üzem) 179 kör, 2.

A pisztolyosoknál a lőered- Herr László (ÉDU) 178, 3. Ta- 
mények szintén mérsékeltek ri Imre (ÉDÜ) 171 kör. kőzések, valamint a rönk-

Nagy sikerük volt az ügyességi játékoknak.

fáavszttvjtvény
Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14., 24. és 26. sorában 
Kiss Maliid: Fecskék című verséből idézünk. Megfejtésül az 
idézetet kérjük beküldeni a szerkesztőség címére 1988. július 
10-ig. A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Csőalakú Szintén nem. 11. Z.K. 12. Azo-
üvegedény. 15. Apró rágcsá- nos római számok. 13. Kacat. 
lók. IC. Lengyel légitársaság. ^ínZÚ2V 2£özVe^beg'
17. Női név. 19. e.e.e. 21. Mi- melegítő. 30. Hajófar. 32. G.O. 
nisztertanács. 22. Szögfügg- 33. Veszélyes helyzetből mene- 
vény. 23. Régi hosszmérték, kit. 36. Tengeri emlős. 39. Ká- 
25. A.F. 27. Egyik oldal 28. Pus. «• Számtalan. 43. Vissza- 
S.L. 29. Vadásztöltény része. ír! 46. Rádium. 49. Női név., 
31. Megyeszékhely. 33. Kicsi- 31. G.I. 53. Jelenlég. 55. Egy- 
nyítő. 34. íme. 35. Felmér, fel- másra helyez. 57. Európai nép. 
becsül. 37. Béke — oroszul. 38. 31. Napszak. 63.' Por betűi. ,64.. 
E.p. 40. zsákfajta. 42. Erbium. I-R.Z. , 63. Kettőzve': édesség.,' 
44. Mindannyian. 45. Apró 7t- Zokog. 73. Olaj — gíjgolah* 
szemét. 47. Panasz szó. 48. Pá- 74> Sulyegység; ' - 77.' Férfinév: 
ratlan tükre! 50. Beleegyezés Hatarozo szó; 80. Lendület.' 
szava. 52. Villamos vezetékben 82. Fanyar gyümölcs. 83; Üres' 
kering. 54. Igényel. 56. Gvőri szák! 35. Ipari növény. '?(!. 
sportegyesület. 58. Fehérnemű. Alatti helyre. 88. K.U. 89., Téti 
39. Részvénytársaság. 60. A.E. snort. 90. Sportfegyvél’." '91,. 
62. Szobafajta. 65. Magad. 66. Szamárium. 92. A.Y _ 
Edény. 67. Nem megfelelő ru- Juhász Károly
lia (két szó). 69. Menyasszony.
70. Régi római pénz. 71. Bú
torfajta. 72. Európai nép. 74. Lapunk június 1-jei s/áma- 
Kettős betű. 75. Ón — nérae- ban közölt keresztrejtvény hé
tül. 76. A.J. 78. Számnév. 79. lyes megfejtése:
Becézett Aranka. 81. A.S. 84. Az olyan ember, aki nem, 
Tova. 86. Szándékozik. -87. a maga módján gondolkozik, 
Számtalan. 89. Tarka. 92. Ti- egyáltalán nem Is gondolko- 
bctl pap (névelővel). 93. Ró- zik.
mai kétezer. Könyvjutalomban részesiil-

Függölcges: 2. Fájdalomcsil- nek: Tóth Beáta (7633 pécs, 
lapító. 3. Ossze-vlssza síró! 4. 39-cs dandár út 3/a.), Vlncze Ce- 
Páratlanul említ. 5. Német he- cílla (7940 Szentlörlnc, Pécsi 
lyeslés. 6. Rénium. 7. Szófaj. u. 14/2.), Tomanlca József (7633 
II. Apró súly. 9. Erbium. 10. Pécs, 39-es dandár út 7.),

Vidám juniális az ÉgertetőnHa juniális, akkor esik vágóversehy éS á főzíív.éi1- az eső? Akárcsak a koráb- seny. , /bi években, most is az idő- Á szervezők előrelátását járás fenyegette az ÉDÜ dicséri, hógy a feiáiljtott' és a KISZ MÉV Bizottsá- sátrak megóvtak minden-, ga által szervezett vállala- kit az égiek három hullám- ti juniálist az Égertetőn. ban jött „bosszújától”. AMár a kora reggeli órák- tömeg maradt, a program ban megindult a juniáliso- folytatódott. Újabb játé- zók népes áradata. Ki gya- kokra került sor, többek logosan, mások autóval, között a nagy dirrel-durral vagy a különjáratú autó- beharangozott tojásdobáló busszal érkeztek a hely- versenyre, amelyet végül is színre. a Mátyesi- páros nyert.Az Égervölgy és a tető A másik helyszínen fiá- közötti útszakasz sem volt tál, csinos lányok készü- sima sétaút azok számára, lődtek a hétméteres rúgá- akik részt vettek a széllé- sokra. S ki más állhatott mi és ügyességi játékokon, a kapuban, mint a. vállála- Közben fent a tetőn meg- ti KISZ-titkár. Több bra-kezdődtek a kispályás mér- vúros „lepkézés” mellett

Csöndör László felvétele

ügyetlenül pár lövést hári- rított, végül Franyóné Urban Ilona hálót Szaggató lövéseivel szemben tehetetlennek bizonyult. Közben elkészültek a bográcsban főtt finom falatok, pörköl-, tek, halászlék és levesek. A legfinomabb ' ételt á' Ifi.; sz. bányaüzem „főszáká- csai” készítették a zsűri és a fogyasztók ..egybehangzó'' étvágya alapján. Különösen Fledrich Vilmos pör- költje volt kapós, míg a kenyérevőversenyt Csizmadia József (III. sz. bányaüzem) nyerte meg. ,A felsoroltakon kívül volt még egyéni és Családos ügyességi verseny, lovaglás, sőt táncverseny is.:
Kovács Miklós
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Megtartó erő merre vagy?

Új dolgozók beilleszkedése - gondokká
z

állalatunk régi gondja, hogy a bányamunkára jelentkező fiatalok többsége rövid idő után kilép, vagy kiderül róla, hogy alkalmatlan. Abban minden, ki egyetért, hogy a vájvégi létszámhiány egyik legfőbb oka az utóbbi lehet, de miért nem sikerül a megtartó erőt fokozni, az új dolgozók beilleszkedését megkönnyíteni? Vagy éppen talán az újonnan jöttékben van a hiba? A kérdés talán egyik legavatottabb ismerője Ács Géza, a III. sz. bányaüzem egykori csapat- vezető vájára, aki immár évek óta az újfelvételes bányajárók oktatója. Fiatal ember, alig túl a negyvenen, de már negyedszázados bányásztapasztalatokkal.— Talán azzal kezdeném — mondja elgondolkodva —, hogy a mai fiatalokkal nem lehet már úgy beszélni, mint azt például velünk' tették annak idején. Sokkal érzékenyebbek, azt is; mondhatnám értelmesebbek, vagy inkább „dörzsöltebbek”, mint mi voltunk. Ennek ellenére, nem egy esetben már az első napokban olyan behatás érte, őket, amitől még az én; zsebemben is kinyílna a bicska.— Nem is egy sráctól hallottam már, hogy némely irodában, mintha nem is vennék emberszámba, úgy kezelik őket. Olyan esetről is tudok, hogy egyikük nem vitt magával tollat. Egy kérdőívet kellett volna kitöltenie, mire az ügyintéző ráförmedt, hogy szerezzen, vagy vegyen magának valahol egyet.— Ha valakit már az el
Szigorítások az anyag- és készletgazdálkodásban
A biztonság rovására nem mehet a takarékosságTudjuk, hogy az ország általános gazdasági helyzetéből adódóan a vállalat gazdálkodási feltételei nehezebbé váltak. Hogyan jelentkezik ez a probléma a IV. sz. bányaüzemben, erről beszélgettünk Csete Tibor üzemi főkönyvelővel.— A vállalati költséggazdálkodás megszigorításának hatásaként az üzem az 1988-' as gazdasági évben 20 százalékkal kisebb költséggel dolgozik, mint az 1987. évi tény. Ez igen komoly érvágást jelent azzal együtt, hogy az idei évben csökkent az üzemben a hitelkeretes és a beruházási munka, így ezekre arányosan kisebb költséghányad esik.

— Hogyan lehet ezt a ki
eső összeget megtakarítani?

— Az elv az. hogy a biztonság rovására nem mehet a takarékosság, viszont nagy hangsúlyt fektetünk a biztosítóelemek többszöri fel- használására és a vissza- rablási tevékenységre. Nyilván az így „keletkező” anyagok költségmegtakarítást eredményeznek.
— Van-e valami konkrét 

ösztönző módszer erre vo
natkozóan?— Az anyagnormák szűkítése a csapatok számára

ső napokban ilyen élmények érnek, mit gondoljon, mire számíthat a továbbiakban? Aztán nagy csalódás éri őket az első fizetéskor is. Nem tudom, honnan veszik — mert mostanában még reklámodat sem igen látok —, de avval a meggyőződéssel jönnek ide, hogy 14—15 ezer forintokat fognak keresni már az első hónapokban is. Nos, ez nem igaz. Különösen nálunk, az üzemben nem, mert itt a bánya járást követően mindenkinek — hacsak nincs már bányász múltja — három hónapot a szállításnál kell eltöltenie. Ott pedig, úgy tudom, 6—7 ezernél nemigen kapnak többet. Én ezt el is szoktam mondani nekik, mint ahogy azt is, hogy utána vájvégen, ha keményen dolgoznak és meg is becsülik magukat, csillésként is tíz fölött kereshetnek.

azt a kényszert jelentik, hogy a korábbi esetenkénti pazarló anyagfelhasználást megszüntessék, de egyéb konkrét ösztönzés nincs. A másik nagyon jelentős megtakarítást az igénylendő anyagok körében értük el idáig. A korábbi gyakorlatot megszüntetve —■ mikori s mechanikusan megrendeltük és kiadtuk az igényelt anyagokat — ma fokozottan felülvizsgáljuk az igértylen- dő anyagok, fogyóeszközök, kézi gépek, pótalkatrészek stb. kérdését és a részleg- vezetőknek minden héten az üzemigazgató és a főkönyvelő jelenlétében kell megindokolni. Ennek következtében pozitív eredmény, hogy ma a rendelési állomány nem haladja meg a tervezettet. A korábbi években a rendelési állomány mindig magasabb volt. Ennek a rendszernek az is az előnye, hogy megszűnnek a párhuzamos rendelések, il

— A jó képességűeknél a beilleszkedés nem gond. Ha akad egy-egy jó mozgású, ügyes gyerek köztük, azt hamar észreveszik a vájárok. Ha a fiú tartalékban van, szólnak neki, hogy „öreg, holnap is akaszd ide a márkádat”. Az ilyen irányú kéréseket a beosztást végző felügyelet is messzemenően figyelembe veszi, így aztán a jól dolgozó, hamar megtalálja a helyét.— Más a helyzet a gyengébb képességűekkel. Ezek legalább 4—5 vájár ideg- rendszerét teszik tönkre, mire vagy beletanulnak, vagy elmennek. Egyébként a fiatalokról alkotott jó véleményemet fenntartom, de azt azért el kell mondani, hogy a hatvanas években, aki a bányához •jött dolgozni, az már eleve melós gyerek volt. A mai 20—22 évesek közül na

letve a felesleges igénylések üzemen belül és nem lesznek elfekvő készletek. A fokozottabb anyagigény-ellenőrzés maga mintegy 15 százalékos csökkenést eredményez az igénylendő anyagok terén.
— Ezek szerint a szigo

rítások ellenére a készlet- 
gazdálkodás kiegyensúlyo
zott?— Készletgazdálkodásunk a tervezettnek megfelelően alakult egy kivétellel. A DBH fúrógép alkatrészek, melyeket még tavaly rendeltünk, egyszerre érkeztek be és ez nyomja a készlet- gazdálkodást, de várhatóan év végéig ez is rendeződik. A raktárkészlet a tervezett szinten van.

— A termelő csapatok ré
széről nem ritka, hogy ez, 
vagy az az anyag hiányzik. 
Mi a helyzet ezekkel?— Ez az anyaghiány nem költség oldalon jelentkező gond, hiszen a pénz megvan rá, hanem hogy nincs. Például 3,5 méteres gömbfa öt héten keresztül nem érkezett. Vagy például a fúrószárakkal az a probléma,

gyon sok csak itt tanulja meg, hogy kell fogni a lapátot.— A beilleszkedést, a betanulást sokáig segítette az egyfajta anyagi ösztön, zés: úgynevezett betanítási pénzt kaptak a vájárok azért, ha egy, kettő, vagy három hónapig meg tudták tartani maguk mellett az új dolgozót. Érdemes is volt egy kicsit vesződni a „zöldfülűekkel”, mert bár olyan termelési eredményekre nem számíthatott a csapat, mint amit „kész” bányászokkal elérhetett volna, de a fizetésük sem lett kevesebb. Ez a rendszer azonban megszűnt az adórendelet miatt.— A bányászok azt várják tőlem, hogy az újfelvételest hat nap alatt még fúrni is tanítsam meg. Ez lehetetlenség. Véleményem szerint, legalább egy év kell ahhoz, hogy az új dolgozó maradéktalanul megtudja állni a helyét egy jó csapaton. Addig legalább valahogy itt kellene tartani őket, akkor ugyanis már nemigen mennének el — mondja végezetül Ács Gé
za. Nógrádi Gábor

hogy a hibás alapanyag miatt rövidebb élettartamúak és ennek következtében időarányosan több kellene, amit az üzem nem tud fedezni.
— Milyen esélyei vannak 

az üzemnek, hogy gazdál
kodási szempontból sikeres 
évet zárjon?— Az üzem a második félévben is mindent meg kíván tenni, hogy az 1988- as tervszámokat tartsa. Ha a takarékossági szigorításokat tudjuk tartani, azaz nem jön semmi közbe, akkor gazdálkodás szempontjából sikeres évet zárunk.

— Mi okozhat zavart?— Ami gondot okozhat, az egyfelől valami komolyabb üzemzavar, illetve az anyagárak emelkedése. Az év eleji terv csak azokkal az áremelkedésekkel számol, amit előre bejelentettek. Az ettől eltérő nagyobb évközi áremelkedések viszont komoly gondot okoznának, mert ezekre nem érvényesek azok a korrekciók, amelyeket a Vállalat az áremelkedések kompenzálására biztosított. Wesztl László

Torkrétozók.
A bizalmi testület megvitatta...
...a bérfejlesztést, a kollektív 
szerződés módosítását
Fontos kérdésekben tárgyalt és döntött június utolsó munkanapján a vállalati szakszervezeti bizalmi testület. Az ülés napirendjére került ugyanis az 1988. évi bérfejlesztési, bérpolitikai irányelvek tervezete, valamint a vállalati kollektív szerződés módosítása, amelynek fő tartalma az új hűségju- talmi rendelet vállalati végrehajtási utasításának meghatározása.A napirendekhez a testület tagjai és a meghívott vállalati és üzemi gazdasági vezetők írásban kapták meg az anyagokat. Ezek az anyagok több lépcsőben kerültek megtárgyalásra, kiegészítésre, módosításra. Tárgyalta az üzemvezetői testület, a vállalati szak- szervezeti bizottság. Itt alakult ki az a körvonal, amelynek.főbb elveit Gyulai Sán

dor, a vállalati szakszervezeti bizottság titkára terjesztett a bizalmi testület elé.Ezt követően tárgyalta meg a testület az anyagokat. A vitában felszólalt 
Misota Lajos (ÉDÜ), valamint dr. Czeglédi Béla (Kutató-fejlesztő üzem), akik további kiegészítésekre tettek javaslatot, illetve mondtak észrevételt.összefoglalva végeredményben a bizalmi testület a következőkben határozott:A vállalati átlagos bér- fejlesztés, az 1988. évi bázishoz mérten 2,6 százalék. A testület az engedélyezett bérfejlesztési keretet differenciáltan osztotta fel. Az üzemek döntő többsége 2,5 százalék bérfejlesztésben részesül. Ennél magasabb bér- fejlesztést kap a Szolgáltató üzem (2,7 százalék), a Kutató-fejlesztő üzem (3,6 százalék), az Anyag- és áruforgalmi főosztály (2,9 szá- . zalék).A beterjesztett írásos anyag — amelyet végered- ' ményben elfogadott a testü- ' let — részletesen meghatú- rozta a bérfejlesztési irány, elveket. A kapott bérfejlesz- I téssel és a létszámmegtakarításból eredő bérek terhére el kell érni — éves szinten —, hogy a vájvégi dolgozók átlagbére mintegy 10 százalékkal, az egyéb föld alatti dolgozók átlagbéré 7,5

• 1
Fotó: Csöndör

százalékkal, a külszíni dolgozók bére 5 százalékkal legyen magasabb, mint a tervezési bázis. Ez komoly feladatot jelent. Az üzemeknek számításokat kell végezni, ugyanis a bérpolitikai elvek azzal is foglalkoznak, hogy a béreket a szellemi és fizikai bérek arányában kell megosztani. Indokolt esetben a vállalat vezérigazgatója, a vszb titkára egyetértésével engedélyezi az eltéréseket. A bér- feszültségek megszüntetésére, mérséklésére a béraránytalanságok javítására gondot kell fordítani az üzemeknek. Ezért ebben az évben a közvetlen termelésirányító aknászok, robbantómesterek és szállítási felvigyázók bérét kiemelten kell növelni, hogy megközelítsék az irányított dolgozók átlagbérét.Az írásos anyag részletezi a kiemeléseket, ezek elsősorban a különleges körülmények miatt merülnek fel. Például az alkotó, kutató műszakiak anyagi megbecsülése. A beterjesztett bérpolitikai elvek szerint a vállalat gondot fordít a műszaki főtanácsosi és műszaki tanácsosi cím kiadására is, amelynek külön meghatározta a bérkeretét. Valamint keretet biztosít a kiemelkedő, alkotó műszaki tevékenység anyagi-erkölcsi elismerésére.A bérfejlesztési kereten belül külön kaptak lehetőséget az üzemek a 3000 fo. rint minimum besorolás kiegészítéséhez, amelynek ösz- szege vállalati szinten 2,8 millió forint.A vállalati szakszervezeti bizottság ajánlotta, hogy az éves bérfejlesztés első hathavi részét elsősorban a bányásznapon a hűségjutalom kiegészítésére fordítsák.
(Folytatás az 5. oldalon)
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Társadalmi megbízatásként, 
két cikluson át

Az ülnök

ElmélyültemFotó: Csöndör L.
Németh István, a IV. sz. bányaüzem külszíni gépészet művezetője, 1967 óta dolgozik a vállalatnál. Munkája mellett társadalmi megbízatásként — immár második ciklusban — népi ülnökként tevékenykedik.
— Vajon hogyan lesz va

laki népi ülnök? — kérdeztük.— Mintegy nyolc éve az üzemnek lehetősége nyílt, hogy három főt — egyet a munkaügyi bíróságra, két főt a városi bíróságra — javasoljon népi ülnöknek. Az egyik választás esett.
törté-— Milyen alapon 

nik a kiválasztás?— A legfontosabb kritérium a feddhetetlenség, ezen kívül nem árt, ha az ember objektív, tárgyilagos, józan ítélőképességgel rendelkezik. Én — bár keveset tudtam a feladat mibenlétéről — úgy gondoltam, képes vagyok ezt a megbízatást ellátni.
— Hogyan történik erre 

a funkcióra való felkészí
tés?— Szervezett forma nincs. Van ugyan az ülnökök szá-
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mára kézikönyv, de végül is a gyakorlat számít, mivel nem az a dolgunk, hogy jogilag minősítsük az adott ügyet, hanem a jogi minősítésen belül eldönteni, hogy szerintünk melyik ítélet a helyes és arányos az adott esetben. A törvény nem tud mindenre kitérni, csak keretet ad, a tárgyalt ügyek pedig mindig egyediek, egymáshoz csali viszonyíthatok, tehát a népi ülnök tevékenysége bizonyos értelemben azt jelenti, hogy a jogi szabályozás bizonyos személytelenségét teszi emberibbé.
— Egy adott ügy tárgya

lásakor például mi a konk
rét szerepe a népi ülnök
nek?— Az ülnökök a bíróval azonos kötelességekkel és jogokkal vannak felruházva, tehát a bíróval szoros az együttműködés. Ugyanúgy kérdezhetnek a peres felektől, vagy a vádlottaktól, illetve tanúktól, szakértőktől. A döntés, az ítélet végül is tanácskozásban születik. Ha a vélemények ütköznek, vita van egész addig, amíg az érvek hatására ki nem alakul a szótöbbség. Volt már olyan, hogy én maradtam egyedül a véleményemmel, de olyan is, hogy a bíró.

— Ez a tevékenység vé
gül is társadalmi munka, 
hogyan lehet összeegyeztet
ni a munkahellyel?_— Nem mintha anyagifám lag vagy egyébként hátrányt szenvednék, de mikor elmegyek egy hónapig, akkor gyakran mondogatják, hogy könnyű neked, szóval a megítéléskor az emberek nem látják a fontosságát, bizonyos fokon lekicsinylik.

— Milyen a tevékenysé
ged megítélése a bíróság ré
széről?— Tudomásom szerint, a munkámmal meg voltak elégedve. Talán nem véletlen, hogy az első ciklus lejártával a városi bíróság javasolta az újbóli megválasztásomat. Wesztl L.
Munkaverseny, év közbenulajdonképpen évente csak néhányszor kerül elő- vevője volna. Na most gon- térbe. Eredményhirdetéskor. Vagy egy-egy ese- dőljünk csak bele! Az első ményhez, évfordulóhoz kapcsolódva, vagy év hónapok után kialakul az végén, egy teljes év értékelésekor. Mi történik közben? élmezőny (amely . hosszú Mennyire folyamatos, vagy kampányszerű? Van-e még évek óta szinte változatlan), egyáltalán jelentősége, hat-e serkentőleg a brigádokra, s ettől kezdve a többiek szá- munkacsapatokra, vagy keresni kell más tartalmat, mára az egész érdektelenné formákat? Ezekre a kérdésekre kerestünk választ az V. válik. Egyébként is tudomá- sz. bányaüzemben. Először Sós Emil István versenytit- sül kell vennünk, hogy az
kár válaszolt kérdéseinkre:— Igen, jelenleg is folyik munkaverseny, amelyet a KMP megalakulásának 70. évfordulója alkalmából hirdettek meg. Ez vállalati szintű vetélkedés, egyrészt az egyes üzemek, másrészt üzemen belül pedig a különböző brigádok között. Mi havonta értékeljük a verseny pillanatnyi állását és közben is megismerhetnénk lnau‘nat> «nat na-azt a faliújságokon, vala- S/obb az esélye, ezzel együttazt a faliújságokon, vala mint az üzemi rádión keresztül nyilvánosságra is hozzuk. A vállalatnál csak a végén történik majd értékelés. A múlt évi versenyt(noszf 70. évfordulójára) az jelenlegi formájában a mun- üzemek között mi nyertük kaverseny elvesztette igazi és ez kötelez bennünket az jelentőségét, lendületét, hi- idei jó szereplésre is. Ezen szén akkor lehetne csak ha- kíyül júniusra a KISZ üze- tékony, ha minél több részt-

Beszámoló a párt-végrehajtó bizottság ülésén

A KISZ nevelő munkája, káderutánpótlás
nem KISZ politikai neveléséről és az ifjúsági mozga- 
hUB lomban dolgozók utánpótlásáról tartott beszámolót Lakatos Zoltán, az V. sz. bányaüzemi KISZ-bizottság titkára. A beszámoló a május 31-i pártvégrehajtóbizottsági ülés. egyik napirendi pontjaként szerepelt.A politikai munka irányi- hogy a politikai nevelést le- tását a KISZ-bizottság mel- szűkítették a fórumrend- lett működő PKMB latja el, szerre, túl nagy jelentőséget mely munka- és ülésterv tulajdonítottak neki. Ez nem alapján dolgozik, az ifjú. azt jelenti, hogy nincs rá ságpolitikai munkát alap- szükség, hisz az érdeklődés- szervezeti szintre lebontva re számító témákra, megfe-végezzük.Kétévenként az alapszervi vezetőségeknek hétvégi házi vezetőképző tábort szervezünk, amely színvo. nalasabb, tartalmasabb munkájuk érdekében törté, nik. 1986-ban tartottunk vezetőképzőt 35 fővel, mely idén ősszel újból esedékes. Minden alapszervezet titkára rendelkezik megfelelő képesítéssel, végzettséggel, utánpótlásuk megtalálható az alapszervi vezetőségekben.Káderutánpótlásunkat az 1982-es jegyzék alapján kísérjük figyelemmel, az üzemi KISZ-bizottság most készíti az új hosszútávú káderutánpótlási tervet, mely fokozottabban mérlegeli az ifjabb korosztály képviselőit. Fiataljainkat házi veze- zetőképző táborban készítjük fel, ezen kívül a káder- utánpótlásban szereplőket beiskolázzuk a KISZ-iskola valamely tanfolyamára.A tájékoztató után több területen is kérdések me. rültek fel. Felhívták a hozzászólók a figyelmet arra,

Új képzési forma a KISZ-benA KISZ KB határozata alapján az alapszervezeti titkárok képzését vállalaton belül kell megoldani. A KISZ- MÉV Bizottság hét előadásból álló oktatást szervezett a bizottsági alapszervi titkároknak,meghívást kaptak egyéb rozatot állított össze, rpely tisztségviselők is. hasznos gyakorlati útmuta-A képzés lényegéről, te- tást ad a KISZ-vezetőknek. matikájáról, valamint az el- Ehhez olyan neves előadó- ső félév tapasztalatairól tá- sikerült megnyernünk, jékoztatja olvasóinkat Vár
nagy Ferenc agitációs és propaganda felelős:

mi szervezete indított versenyt, melynek célja a szokásos nyári műszakszám- csökkenés mérséklése.A munkaverseny-mozga- lom tehát él, de az igaz, hogy folyamatosabb propagandát lehetne kifejteni. Az sem lenne baj, ha az üzemek közötti versenyben évegymás eredményeit.Következik ezután dr. Ti
sza István főmérnök véleménye:— Az az igazság, hogy

lelő súllyal kell az információkat visszakapni. A fő érdeklődési csomópontok: munka utáni arányos bére-annoiinnrwMnwi
Ismerős
dallamot

hallhatnak...
... az V. sz. bánya

üzem dolgozói június ele
je óta. A jól Ismert „Ba
konyái Rádió” szignálja 
szólalt meg immár az uj 
üzemben is. A 14.00—13.00 
óráig tartó mindig élőben 
sugárzott műsor — me
lyet Kartali István szer
keszt és vezet — egye
lőre az udvar egy részén 
és a buszmegállóban él
vezhető, de a tervek sze
rint a lanovka teljes 
hosszán is hamarosan 
„foghatóvá válik”.•

Július végére elkészül 
az V. sz. bányaüzem és 
a Hetvehely közötti út, 
melynek építéséről a 
múlt évben már írtunk. 
A KÉV ígéri, hogy a 
Nyárásvölgylg tartó 3 ki
lométeres szakaszt ha
marosan átadhatják a 
forgalomnak.

bek közt a közösségről és annak nevelő hatásáról: a retorikáról és általában a beszédmódról. Az ideológiai munka időszerű kérdéseiről is tartottunk eszmecserét, melynek vitavezetését Kab- 
lár János elvtárs vállalta. Megemlíthetném még Gön- 
czör Zoltán KISZ-történeti kiselőadását és Vagyon Jó
zsef vezetésével lezajlott munkahelyi demokráciáról, mint Koltay Dénes, Gergely érdekvédelemről, érdekkép- 

János, dr. Zeller Gyula, viseletről szóló vitát is. A

— A titkárképzés rendszerén belül legfontosabb feladat az újonnan választott vezetők alapképzése, valamint a már funkcióban lévők időszakos felkészíté-és se, rendszeres tájékoztatása, de A PKMB olyan előadásso-

akik figyelmet érdemlő előadásmódban beszéltek töb-

emberek elsősorban keresni jönnek ide, nem versenyezni.Hasznosabb megoldás — az üzem és az egyén szempontjából egyaránt — a rövidebb távú egy-egy konkrét célt segítő verseny meghirdetése (például a kisze- sek termelési hónapja). Ezekben mindenki tiszta lappal indulhat, tehát nanagyobb kedve van a részvételre.összefoglalásként elmondhatom, hogy szerintem egy jól megválasztott, világosan kidolgozott premizálási rendszer helyettesíteni tudja a munkaversenyt.
Benedek Sándor

zés, lakáskérdés, bujtatott állások, törzsgárda, kollektív szerződés módosítása.További hozzászólásokban felmerült, hogy a fiatalok politikai és szakmai képzettsége egyaránt szomorú képet mutat. A magatartási formákon is javítani kell. Meg kell tanulni a helyes közösségi felfogást, figyelembe kell venni, hogy a másiknak is lehet véleménye.A KISZ pártajánlása jónak ítélhető meg, a fiatalok megfelelnek az alapvető követelményeknek, párttag ságra alkalmasak. Felhív, ták a figyelmet arra, hogy mindig szem előtt kell tartani hogy a KISZ-nek két tős funkciója van. Az egyik a fiatalok érdekképviselete, a másik pedig a párt ifjúsági szervezete a KISZ.Végezetül Hagyó Árpád, az V. sz. bányaüzem párt- bizottságának titkára tartott rövid összefoglalót.Az üzemi KISZ-szervezet alapvetően jó munkát végzett, ezt bizonyítja az elnyert Vörös Vándorzászló és a Kiváló KISZ-szervezet zászló is. Az országos párt. értekezletet követően a KISZ is átformálódik és bízunk abban, hogy előnyére.Lényegében összefoglalva : ne gondolkozzon a KISZ szélsőségekben, káderképzésben pedig keressék meg az illetékes vezetőket Az intő szót ne vegyék zokon, őszinte segíteni akarásnak tekintsék.

foglalkozásokon való megjelenés az előadók személyétől és a fiatalok szabad idejétől függően változott.— A következő félév indítójaként bizottságunk négynapos vezetőképző tábort szervez Sikondán, ahol szekciókra bontva kapnak elméleti felkészítést az aktívák. Az évzáró összejövetelen házi vizsgát tervezünk, ami egy rögtönzött taggyűlést jelentene. Az egész évi teljesítményért a legjobbak magas jutalomban részesülnek. Az első helyezett egy belföldi utazást nyer, a kezdő titkárok kategóriában az első hármat az üzemi bizottságok díjazzák. A rangsor felállítása háromszor tíz kérdésből álló teszt pontszámai alapján történik, amihez hozzájöhet még néhány pont egy-egy kiselőadásért vagy vitavezetésért.Reméljük, ez az új oktatási forma biztosítja a közvetlen 
mozgalmi környezet, a munkahely életére való hatás szempontjából lényeges ismeretek megszerzését, az ifjúsági érdekek felismeréséhez és képviseletéhez, a politikai munkához szükséges vezetési ismeretek és módszerek elsajátítását.

Helstáb Judith

Lelkes, aktív 
fiatalokkal...Sokat lehet arról hallani, hogy a fiatalokat nehéz bevonni az aktív társadalmi életbe, akár KISZ-tag az illető, akár nem. Mert ugyebár akadnak szép számmal olyan KISZ-tagok is, akik megelégednek azzal, hogy részt vesznek néhány taggyűlésen, illetve befizetik az éves tagdíjukat. De azért akadnak eredményes, jól funkcionáló KlSZ-alapszer- vezetek, jónéhány lelkes fiatallal. Ilyen például a IV. sz. bányaüzem gépészeti alapszervezete, amely a tavalyi évben elnyerte a KISZ MÉV Bizottság Dicsérő Oklevelét és úgy néz ki, hogy az idén is folytatják eredményes és lelkes közösségi munkájukat.— Mitől és hogyan tud 

eredményesen működni ma 
egy közel 70 fős alapszerve
zet? — kérdeztük Baranyák 
Sándor alapszervi KISZ-tit- kárt.— A vezetőség átlagélet- kora 21 év, ami tulajdonképpen a februári választások után alakult ki. Az újonnan megválasztottak — akik zömében még nem rendelkeztek vezetési rutinnal meglepően jól kezdték a munkát és bebizonyították, hogy a tagság nem véletlenül szavazott rájuk. Egyébként igyekszünk minden rendezvényen képviseltetni az alapszervezetünket, de mi is önállóan szervezünk. Ez azt jelenti, hogy havonta átlag két rendezvényünk van, legyen az sport vagy éppen szakmai vetélkedő. Legutóbb például lakatosvetélkedőt rendeztünk. Törekszünk arra, hogy a többi alapszervezet fiataljaival jó kapcsolatunk legyen. Ez főleg a III. körlet fiataljaival sikerült.

— Próbáltak-e valamilyen 
hatással lenni a nem KISZ- 
tag okra?

— A rendezvényeinkre igyekszünk bevonni a nem KISZ-tagokat is, több-kevesebb sikerrel. Sikerült elérnünk, hogy az utóbbi időben egyre több KISZ tagot köszönthessünk sorainkban, ami a régi tagok személyes példamutatásának is köszönhető. Ez persze azt jelenti, hogy minden jelölttel elbeszélgetünk, a felvétel előtt és így elkerüljük a felhígulást. Fel vagyunk készülve arra is, hogy létszámunk 20—30 százalékkal csökkenni fog, főleg kiöregedés miatt.
— Mit szeretnének elérni a 
jövőben?— Nem az a célunk, hogy minél több oklevelet, dicséretet kapjunk, hanem egy lelkes, aktív társadalmi életet folytató közösséget tudjunk fenntartani és működtetni.

ifj. Varga Győző

II KISZ-élet 
hírei

AZ EUROPABAJNOKI nyol
cas döntő mérkőzéseit a KISZ 
MÉV Bizottság rögzítette, a 
kazetták klkölcsönözhetők és 
megtekinthetők. Érdeklődni a 
33-34-es telefonon, Várnagy Fe
rencnél lehet.
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A kiemelkedő tudású csapatok mögött mindig ott vannak az igyekvők, akikben meg van az akarat az előbbrelépésre.— A 10-es csapat a IV. sz. bányaüzem I. körletében dolgozik már nagyon régóta, én már, 5 éve vagyok a csapat vezetője —, mondta Garáni Nándor rövid bemutatkozásként.—- Mi az oka, hogy a, csa
pat, sose tartozott a kiemel
kedő Csapatok közé?— A korábbi időszakban nagy volt a cserélődés a csapaton, az emberek jöttek, aztán elmentek, nem alakulhatott ki sose egy tartósan ütőképes gárda.

— És ma?— Körülbelül .másfél éve újjászerveztük a csapatot és a jelenlegi hat fő két szakban azóta együtt dolgozik.— Miben lépett élőbbre a 
csapat az utóbbi másfél év
ben? - ■ •Á szakok., stabilizálódtak és így kialakult egy jó együttműködés; a szakok között. Ma azt hiszem lehet számítani ránk és ennék megfelelően, épít. á köriét a . munkánkra, éppen ; a körűét tervtéljesítésé érdekében kerültünk új helyre né- ' hány hete,' az újráművelés . alá ! vont 3. szint nyugati mezőjében. A precízebb ' munkák következtében anyagilag is jobban elismernek és ez a csapat han- gukitát kedvezően befolyá- J sói ja. .7 , ./' 7.7 7■« • '

Végül is ma sem .vagy
tok a legjobbak között.— Van még mit tanulni Szakmailag és szervezésben, de éppen az utóbbi néhány hónap eredményei mutatják, hogy feljövőben vagyunk.. Az első negyedévet 112.6 százalékra zártuk, áprilisban 117,9 százalék, májusban 124 százalék volt a teljesítményünk. Ezek nem kirobbanó teljesítmények, de egyenletesen húzunk, úgy hiszétn.

10-es csapat            Egyetlen vakaknánál 1,3 milliós megtakarítás

.....Felvételünkön (balról): Cseh Zoltán, Gergely István vájárok, Bérezés István segédvájár, Garáni Nándor csapatvezető, á 10-es csapat tagjai pneumatikus süvegtartó berendezés segítségével járomácsolat beépítését végzik. Pirák Zoltán felvétele
— A brigádmozgalomban 

a 10-es csapat éveken ke
resztül a brigádcím megőr
zését tűzte ki. Ma mi a 
helyzet?

— A körlet is egy nehe
zebb időszakot él át, gond
jai vannak. A tervteljesítés
ben nem jelent ez hátrányt 
á csapat számára,?— Ami gondunk van, például néha anyagellátás terén, az általános üzemi; gond, azt hiszem a takaré- kosabb anyagfelhasználás mindenkit érint.

— Talán ezen is látszik az elmozdulásunk. Tavaly bronz fokozatot értünk el. idén pedig ennél is jobbraszámítunk. .. . .Wesztl László
Tanulságos baleset

méb III. sz. bányaüzem déli vakaknájában május 
X9R 14-én az elektromos jelzőkábel aknába történő

biztonságos munkavégzés feltételeinek teljesítéséről... Tapasztalta már a munkavégzés során, hogy aengedése közben a körülbelül 120 méteres ká- k®bel. a. ?°.bo"Vl’lKeretlen beldarab az aknába zuhant és 3 személy egyidejű sé- b j Cégsem3 intéz"rülését okozta. Az aknában lefele haladó kason tartóz- jele serei ve, megsem intéz kodó két személy közül kábelengedés közben — az ak- eaetr.na —8. szintje felett — elszabadult és leeső, jelzőkábel K. G. villanyszerelő fején 4 centiméteres nyílt sebet okozott, bal kezének 5. ujját eltörte, K. B. pedig bal alkartörést szenvedett a csapódó kábeltől. A —2. szinten — ahonnan a kábel engedése történt G. I. villamos művezető a kábelnek a dobról való lecsúszásakor a felhúzott lengőpadra hanyattesve elvesztette eszméletét és agyrázkódást szenvedett.A baleseteket okozó üzemzavar közvetett okai, hogy:nem volt a kábelengedéshez megfelelő a biztonságos munkavégzés feltételeit rögzítő, a műveleti utasítást is tartalmazó utasítás; nem készítették elő a cseréhez szükséges kábelhosszát; a dobon lévő kábel több darabból volt, így a dob belsejében elvégzett bilincselés hatástalan maradt.A baleset okai a következők : szabályellenes munkavégzést végezték, mert a kábelt 10 méterenként nem rögzítették a hordkötélhez, pedig az ÁBBSZ 236. § (1.) bekezdése előírja, hogy: „A 45°-os és annál nagyobb dőlésű bányatérségben 7; . kábelt, vezetékét legalább 10 méterenként borkőiéihez ... rögzíteni kell.”Á villamos művezető nem mérte ' fel a munka során előforduló veszélyeket — aki a kábelcserét szervezte és irányította — fhfegSértet- te az ABBSZ 29. §-ban.előírtakat; rhely -szerint:' „A munkahelyi vezető, a munkát Irányító dolgozó... b)

gondoskodik a biztonsági előírások... teljesítéséről, a

Az esemény során megsérült 3 fő, anyagi kár nem keletkezett, termeléskiesés nem volt.Végül is szerencsés kimenetelűnek mondható ez a baleset, mert sajnos a szabálytalan munkavégzés nagyobb bajt is okozhatott volna... F. J.

lig egy éve annak, hogy az V. sz. bányaüzem nyaik — ezt a különböző 13/21-es vakaknájában nekiláttak a régi ve- kísérletek és próbák is bi- zérlécek (szakszerű megnevezéssel vezető ge- zonyítják — az előírások- rendák) cseréjének. A III. sz. bányaüzem szorgos ak- nak megfelelnek, és ameny- naácsai szeptemberre végeztek is a munkával, ám a ra- nyiben lesz rá kereslet, gasztott vezérléc története csak ekkor kezdődött. nemcsak a vállalat igényeit. ... ,, . . , . , tudnák kielégíteni, de másAz történt ugyanis, hogy tott vezerleceknek szentel- megrendelőknek is tudná- az__x°^an_beépített J»mör te. Járta a könyvtárakat, nak szállítani. Ehhez csu- szinte minden, fellelhető P_án._ egy. kisebb, aránylag áttanulmá-hány hónap alatt tönkre nyozott, mert tudta, érezte, , mentek. Mi tehát a megöl- hnev a evártás nálunk a u t‘ra7n?es, . me,8' dás? Le kell cserélni őket, vállalatnál is megvalósítha hOgy klserleteznek De haromhavonkent? Eny- tó.hén szólva költséges mulatság.

vezető gerendák a nagy meleg és a rendkívül magas páratartalom hatására né- szakirodalmat olcsón megépíthető szárítóra lenne szükség.megemlíteni, ragasztott épületszerkezeti elemek előállításával is. E tekintet.Persze mire a gyártási ben is nagy szerepe lehet a. „ , , , szándék kész termék forrná- piackutatásnak, hiszen haA Mecseki Szénbányák jában öltött testet, renge- lesz rá igény, esetleg egymar evek óta úgynevezett teg nehézséggel kellett ilyen jellegű gyártó tévé-ragasztott vezerleceket is szembe néznie. kenység is hasznot hozhathasznai. Ez a vezetogerenda A vezetőgerendák minősé- a vállalatnak. Most pedig, típus jóval ellenallobb, mint gl követelményei — érthe- amikor mindenhol a többzottetömörnésUm1Veai aa tő módon - igen magasak, lábon állás stratégiáját hír- zon lonior es mivel a sze a biztonsági előírások rend- , \nesekkel igen jo a kapcso- kfvüi szigorúak. detik, ez egy figyelemrelatunk, kipróbálásra at is Matyasovszky Lászlótól méltó elképzelés, adtak nekünk néhány da- megtudtuk, hogy gyártmá- Nógrádi Gáborrabot. A próbák egyértelműén igazolták: ez a meg. oldás.És ez olyan nagy ügy? J- kérdezhetné az olvasó. Nos, ez esetben nem csupán arról van szó, hogy átvettünk és alkalmazunk valamit ami hasznos dolog, hanem március óta már vállalatunk is gyárt ragasztott vezérléceket. Pontosabban márciusban még csak az első néhány mintadarab készült el; de ma már sorozatban készülnek a ragasztott vezetőgerendák a III. sz. bányaüzem aknaács műhelyében.És így, hogy a vezérléceket nem külső cégtől vásároljuk csupán a 13/21-es vakaknánál 1 millió 300 ezer forintot takarít meg a vállalat.
Matyasovszky László, a III. sz. bányaüzem szállítási körletének vezetője, a dolog szülőatyja immár-november óta csaknem minden szabad idejét a ragasz- ...íme a késztermék. Menus János aknavájár az egyik ragasztott vezetőgerendával. Csöndör László felvétele

Ahol a bakonyai szív dobogottA hajdan volt II. sz. bányaüzem, gyakoribb szó- használattal élve: Bakonya, az alkalmi arra járókból nem vált ki különösebb érzelmeket.Az átutazó ugyan azt látja, amit évtizedek óta. A parkolóban veszteglő személygépkocsik, az út két oldalán az épületek is látszólag megszokott életüket élik. Igaz, az étteremben már nem szolgálnak ki senkit sem, s a konyhában sem tüsténtkedik a személyzet. Csend van itt, csupán a ma-

— Ennek a csillésnek ilyen rugótechnikával a Bundesligában volna a helye.— Akkor adjuk el, főnök. Legalább három GHII-t kaphatunk érte.Szarka Tibor rajza

darak énekelnek a környező erdőben.Az egy éve még üzemi irodaépület most megfiatalodva, újrafestve uralja a teret. Előtte a porta épülete is új köntöst kapott, benne a portások ismerős bakonyai hajdan volt bányászok. A műszergyártás új birodalma ez, beszélik, az étterem épületegyüttesét meg majd a Patyolat kapja meg.A fürdő épülete is évtizedek óta a megszokott helyén áll, csak hát nem üzemel a faléz, a körletiródák. Nincs már márkázó, lámpakamra sem, a szauna, a csizmamosó sem fogad már bányát járó embereket.Eltűnt a felfutó, az a gurító, ami az aknához feljutónak jelentett esőben, hóban fedett biztonságot. Ott- j értünkkor e zárt folyosó téglatörmelékeit pakolták teherautóra a munkások.Fent a rozsdamarta aknatorony körül is csendes már minden. Nem dolgoznak a lakatosok, üres a raktár, az ácsműhely. A

gépház az egyetlen, ahol némi élet van még, néha beindul a gép, s a kassal pár rabló a bányába tér.Az üzem irodaépületi részével ellentétben itt most az enyészet az úr. Mindenütt rozsdás csövek, vasúti sínek, idomkövek, egymásra rakva hevernek. Egy-egy csillét is lát itt-ott az ember, téglahalmot is, földhányást, a frissen ásott közműárok mellett.A II. sz, bányaüzemi fejezet itt, Bakonyán lezárult, új szerepet kap ez a terület. Az, hogy sokak élete és munkássága kötődik e elhagyott bányához, már csak az emlékképekben él. Igaz, ezek lehetnek frissek vagy megkopottak már, de megmaradnak, addig biztosan, amíg az aknatorony álk Jó .lenne hinni, hogy az I. üzemi toronnyal együtt az utókor számára ez is megmarad. Kérdés csupán az, mi az erősebb: a rozsda, vagy a megmentés akarata?V. T.
VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATÓK 

(KIEMELT) TELJESÍTÉSEaz év elejétől (1988. I—VI. hónap)
vállalat:

fémtermelés kg 
vágathajtás fm 
létszám fő
geológiai mélyfúrás fm

102,2%
91,3% 
97 % 

116,4%
ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEM:

vegyi feldolgozás t 102 %
BÁNYAÜZEMEK: III. IV. V.

százalékban
nyersérctermelés fkg 86,1. 104,5 111,6
vágathajtás fm 93,5 100 98,4
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Tábori élmények Balatonmária-fürdőről... — levélben

1. Az Ércdúsító üzent dolgo
zói a következő problémát ve
tették fel: sérelmezik, hogv a 
23 év után járó aranygyűrűnél 
az értéket nem bruttósitiák fel, 
pedig adót kell utána fizetni.A felvetésre Nagy Zsig
mond személyzeti osztályvezető válaszolt.— A törzsgárda elismerés feltételei 1988. május 1. napjával megváltoztak, a 33/ 1988. (IV. 25.) MT. számú rendelet eltörölte a kötelező törzsgárda szabályzat készítését. Minden vállalat saját hatáskörében dönthet — anyagi lehetőségeinek fi- . gyelembevételével — a törzsgárdarendszer fenntartásáról, vagy megszünteté- séről. A vállalatunknál is fátdolgozás alatt áll a törzs, gárda szabályzat, mivel megszűnt az érdekeltségi alap, a törzsgárda anyagi elismerésének forrása csak a béralap lehet. Ismeretes, hogy a vállalatunk bérfejlesztési lehetősége korlátozott, így elsősorban az anyagi ösztönzés a hatékonyabb gazdálkodós elősegítésére kell felhasználni a rendelkezésünkre álló bért. Az 1988-as évben vállalatunknál valószínűleg még a régi törzsgárda szabályzat marad érvényben. Alapját az 1021/ 1980. (VII. 10.) MT.—SZOT együttes határozat képezi és ebben a pénzjutalom felső hatóra meg van határoz.
A hetvenes években új hullám söpört végig a vén Európán, a divattánc, amelynek hazánkban is egyre több művelője akadt a fiatalok körében. E gondolat jegyében kerestük fel a Ságvári Endre Művelődési Ház divattánccsoport vezetőjét, 
Bocz Jenő tánctanárt, hogy tájékoztasson bennünket munkájukról, gondjaikról és eredményeikről. Beszélgetésünk színhelyéül természetesen a nagyterem szolgált, látnivalóként a táncosok edzésével.A vérpezsdítő zenére tizenéves fiúk, lányok gyakorolnak.

— Nem adják ingyen a 
sikert — jegyzem meg Bocz Jenőhöz fordulva.— Valóban nem — feleli — nagyon meg kell érte dolgozni.

— Ez a félév különösen 
gazdag volt sikerekben. Hol 
és niilyen eredményeket ér
tek el?— Ez év elején Budapesten rendezett országos divattánc versenyen az Elekt- ric boogie kategóriában 
Kurdi Levente, a rock and rollban Papp Viktor nyert egyéni bajnokságot. A Veszprémben tartott nemzetközi versenyen — amely egyben magyar bajnoksággal is szolgált — a Kollár— 
Antonik páros, a show táncban, Papp Viktor a rock and rollban és Kollár az electric boogie számban szerzett újabb aranyérmet.

— Ezzel teljes a sikerlis
ta?• — Nem. A szolnoki nemzetközi divattánc versenyben Rovó Attila a discó- táncban, a rock and rollban a Papp—Léhman páros, míg az egyéniben Kollár nyert újabb bajnokságot. Ezt követően újra Budapesten szerepeltünk, itt Rovó Attila megismételte korábbi győzelmét a discoban, míg az elektric boogiban ezúttal 
Hartung győzött.

— E káprázatos sikerek 
mellett anyagi nehézségek-

va, nincs mód a bruttósításra.
2. A Szolgáltató tizemből töb

ben kérdezik, hogy a temetői 
szovjet emlékmű április 1-e óta 
miért van minden éjjel kivilá
gítva?A kérdésre Takács György, a Városi Tanács építési és közlekedési osztály főelőadója válaszolt.— Idegenforgalmi szezonban a város egyes pontjainak díszkivilágítását elrendelte a tanács. A DÉDÁSZ félreértésből a Szovjet Hősi Emlékművet rákapcsolta a közvilágításra, ebből adódott, hogy rövidebb ideig az emlékmű kivilágítása összekötődött az utcai világítás bekapcsolásával. Ezt az állapotot a DÉDÁSZ megszüntette.

3. A Kutató-fejlesztő üzem 
dolgozói az alábbi észrevételt 
tették: A Kertváros keleti ré
szén lakók azt kérik, hogy a 
temetőben összegyűjtött szeme
tet valahol máshol égessék el. 
mert szemétégetéskor napokig 
orrfacsaró bűzzel árasztják el 
a környéket.A kérésre Szabó Mihály - 
né, a Baranya Megyei Temetkezési Vállalat igazgatója válaszolt.— Az összegyűlt, rendkívül nagymennyiségű szemét égetését egyelőre nem tudjuk más helyszínen megoldani, de már vásároltunk szeméttömörítő berendezést mely most van kipróbálás alatt, s amellyel rövidesen megoldjuk ezt a problémát.Kivizsgálta: Gácsi Mátyás
A ságváris divattáncosok

Sikert, sikerre halmoznak
kel küszködnek. Vajon mi
ért?— Ezt mi is szeretnénk pontosan tudni. Az igaz, hogy a Ságvári Endre Művelődési Ház vezetősége edzésünkhöz biztosítja a termet, de ez önmagában kevés.— Ebből következik, hogy 
nem kapnak anyagi támo
gatást?— Pontosan. Ebben az évben egy fillért nem kaptunk.

— A táncosok nagy része 
még iskolás. Ki fizet helyet
tük?— A szülők, amíg bírják ...— Van-e lehetőségük sa
ját bevételi forrásra szert 
tenni?— Igen, például a tanfolyamokból, erre volt is példa a közeli hónapokban, de a bevétel hatvan százalékát be kellett fizetni a Ságvári pénztárába, a fennmaradó negyven százalék pedig

után benépesül az udvar a
A művelődés területén is kell az ösztönzés! Szia Petya

A munkahelyi művelődésben 
— számos új kezdeményezés el
lenére — megmaradt az űr, 
amit részben a pénzhiány, rész
ben pedig a nem megfelelő hoz
záállás szilit. Rosszhiszeműség 
lenne azt feltételezni, hogv a 
művelődés kérdésével senki sem 
törődik. Vállalati szinten ktilön- 
file bizottságok koordinálják az 
üzemek ebbéli tevékenységét. 
Ennek ellenére a jelenlegi ál
lapot nem kielégítő.

Amikor egy ország komoly 
gazdasági gondokkal küszköd 
dik, akkor a kulturális élet fel
lendítésével próbálják javítani a 
közhangulatot. Igen ám, de mi
kor a gazdálkodó szerveket ta
karékosságra, sőt költségcsök
kentésre kényszerítik, akkor á 
művelődésre fordítható összeg 
is megrövidül. A kijelentésben 
nincs semmi meghökkentő, 
mindenki tudja, hogv így van, 
magyarázatot is kapunk eleget. 
A vállalat ilyen irányú költ/ 
ségtervezete az évre forintban

a tanfolyam oktatóját illette meg, így a csoport egy lyukas garast sem kapott.
— A csoport tagjai már 

a nagy őszi versenyekre ké
szülnek. Hogy áll össze a 
programjuk?— Három világversenyre készülünk, október 23—29. között Budapesten és Szolnokon rendezik meg az Eu- rópa-bajnokságot, majd november 9-én Franciaországban a világbajnokságot, míg 23-án az NSZK-ban a Világ Kupát. Közben részt veszünk az agárdi versenyen, augusztus 20-án pedig Budapesten rendezendő jótékonycélú gálarendezvényen, amelyet az áttelepült magyarok megsegítésére rendeznek.

— Ha lehetne most mit 
kérne legszívesebben egy 
vállalati „tündértől”?— A belföldi utazásainkhoz legalább egy gépkocsit ,.. Kovács Miklós

kifejezve nem csökkent, sot, a 
Ságvári Endre Művelődési Ház
nak és a munkásszállónak jut
tatott támogatás nőtt.

„A nehéz gazdasági körülmé
nyek közt is arra kell töreked
nünk, hogy a kultúra terjesz
tése a jövőben sem szenvedjen 
csorbát!” — hívta fel a részt
vevők figyelmét egy felszólaló 
a vállalati művelődési bizottság 
közelmúltban megtartott ülésén. 
A legkegyetlenebb kérdés: Va
lóban csak a pénzen múlik a 
kultúra iránti szomjúság oltá
sa és a tudás gyarapítása?

Bizony, kezd égni a lábunk 
alatt a talaj! Mint a munká
ban, e téren is át kell formál
nunk az ösztönzési rendszert. 
Még mindig kevés az idegen 
nyelvet beszélők, a számítás
technikában otthonosan moz
gók száma, s a bányaipari tech
nikumba sem tolonganak a je
lentkezők. Csupán öncélból ke
vesen iratkoznak be bármilyen 
tanfolyamra, mikor tanulás he
lyett pénzt is kereshetnek. Ügy 
hírlik, elkészül a nyelvi labo
ratórium. Reméljük, kihaszná
latlanság miatt nem kell majd 
bérbe adnunk.

Sajnos a kultúra terén sem 
rózsásabb a helyzet. Igény még 
csak lenne a mozira, színházra, 
csakhogy a másodgazdaság el
veszi az emberektől az időt és 
energiát.

Kihevertük a nagy árvizeket, 
a gyakorta szeszélyes időjárást 
és a földrengést, de a művelő
désben meglévő űrt nem tud
juk megtölteni. Szándékosan 
nem tettem enyhítő kérdőjelet e mondat végére. Tessék engem 
meggyőzni balhitem alaptalan
ságáról és akkor alapos önkri
tikát gyakorolva jobb hitre té
rek! Helstáb Judith

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
júliusi programjából 
Ságvári Mozi

li>-án: Szívfájdalom (USA
íilm).

19-én: Férfiak (NSZK film).
23- én Harmadik típusú talál

kozások I.—II. (USA film).
26-án: Hintőpor (olasz film). 

Az Apáczai Csere János 
Nevelési Központ 
júliusi programjából

21-én 9.00 órakor: Planetáriu- 
mi kirándulás.

24— 31-ig: Társadalomismereti 
Tábor Bárban.

Az ANK Művelődési Háza, a 
Megyei Ifjúsági és Sporthivatal 
és a Városi Úttörőelnökség kö
zösen — az idei évben is — 
megrendezi társadalomismereti 
táborát.

Szerencsésen megérkez. tünk, az apuék uránbánya vállalata által szervezett táborba, Balatonmária-fürdő- re. A vonaton megismerkedtem hasonló korú lányokkal, akikkel egy szobába kerültem, ök is most végezték el a nyolcadikat, ezért furcsállom, hogy már az első nap szerelmesek lettek a hatodikos „Popper pajtásba”. A Barbarával inkább a Németh Ferit néztük ki. ö már tizenhat éves mint Te.Az iskolai hajrá után jól esik itt a pihenés. Az ételek nagyon jók és változatosak, a programok pedig...A táborvezetőségben van egy testvérpár, akik egész
...és MagyarhertelendrőlA hegykoszorúval övezett IV. sz. bányaüzem ma- gyarhertelendi üdülőjének udvarán Önfeledten játszó gyerekekkel találkoztunk a kora délelőtti órákban. Június 22-én érkeztek egyhetes táborozásra a KISZ MÉV Bizottság szervezésében. Vojtek Aurél táborvezető készséggel mutatta be a gyerekek „birodalmát”, a 2—4 személyes faházaktól, a videóteremtől a konyhán át a szabadtéri játékokig. A hétvégi esős idő udvari „fogságra” késztette a tábor hatvan kis lakóját. Azon kívül, hogy nem fürödhet- tek, nemigen vettek tudomást az égiek fenyegetéséről. Kisebb-nagyobb csoportokban játszottak, rajzoltak, hintáztak, fociztak, pingpongoztak és kergetőz- tek.
Siklósi várfesztiválTizenhetedik alkalommal rendezték meg Siklóson a „Siklósi Nemzetközi Fúvós- zenekari Fesztivált” és versenyt június 18—19. között. A fesztivált Szarka Árpád, Siklós város tanácsának elnöke nyitotta meg.Akárcsak szombaton, vasárnap is zsúfolt várudvar közönsége hatalmas tapsviharral köszöntötte kora délután a fesztiválkoncerten fellépő zenekarokat. Elsőként az ércbánya fúvószenekara „ült le” a közönség elé. Az első szám egy kötelező versenymű volt (Hidas Frigyes: Concertina), majd következett egy sza- badonválasztott zenekari mű (Csajkovszkij: Olasz capriccio). Kirobbanó tapsvihar köszöntötte a zenekart és 
Apáthy Árpád karnagyot a kimagaslóan szép hangzású és nagy tudással előadott műsoráért. Amíg a zsűri tanácskozott a várakozási időben a siklósi ifjúsági, a.pa- lotabozsoki—mohácsi és az

Fotó: Csöndör L.
nap velünk játszanak. Kép. zeld, még terítési versenyre is beneveztem és első lettem. Csak az anyu meg ne tudja, mert otthon sose tud rávenni, hogy a konyhában segédkezzem.Ahogy az iskolában, itt is volt fordított nap. A kortesbeszédeknél burkoltan kicikiztük a vezetőségét, s ennek nemigen örültek.Ez a tábor is jó, de á Franyó Józsi bácsi tavaly a beígért programokat be is tartotta.Sietek haza, puszilom a többieket a házban és készítsd fel őket, hogy sok új szórakoztató játékkal térek vissza!

II. J.

Az irodában Cserti János gondnoktól az iránt érdeklődünk, hogy okoz-e plusz munkát, gondot a gyermek- üdültetés a felnőttekkel szemben.— Semmi gond velük. Minden tekintetben felülmúlják a felnőttek magatartását, na nem mintha velük különösebb problémánk lenne.
— Milyen meglepetést 

tartogat a tábor vezetősége 
a búcsú napján?— Az említett napon sportrendezvényeket rendezünk, s majd az egyhetes táborozást esti tábortűzzel és szalonnasütéssel zárjuk. Ezen az estén minden gyerek tárgyjutalmat kap az egyhetes táborozás emlékére — mondotta befejezésül a gondnok. K. M.

abonyi úttörőzenekar szórakoztatta koncertműsorukkal a kitartó közönséget. Fél hat előtt kezdetét vette a zenekarok ünnepélyes bevonulása a várudvarra, amelyet a közönség ütemes tapssal fogadott.
Balázs Árpád, Erkel-díjas zeneszerző, a Magyar Nép- köztársaság Érdemes Művé. sze, a zsűri elnöke mondott rövid értékelést. Hatalmas tapsvihar köszöntötte a zsűri azon döntését, hogy az 1. díjat megosztva ítélte a Mecseki Ércbányászati Vállalat fúvószenekarának és a norvég Romerike Janitsiaror- kesternek. A díjkiosztást követő gála hangversenyen zenekarunk Apáthy Árpád karnagy vezényletével méltán vívta ki a szakértő közönség óriási elismerését, ami elsősorban a szűnni nem akaró ütemes visszahívó tapssal jutottatott kifejezésre.

K. M.
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Munkában a PN—1700-as. Csöndör László felvétele

A bizalmi testület megvitatta...
(Folytatás az 1. oldalról)Ugyanis a hűségjutalom jelentős részét az adó csökkenti.Az üzemek döntik el, hogy a kapott bérfejlesztésből mennyit fordítanak alapbérre július 1-től és, hogy mennyi lesz a mozgóbérkeretük. Ezért az anyagokat valamennyi üzemnél a bizalmi testületi ülés elé kell terjeszteni.A hűségjutalmi rendelet több új vonást tartalmaz és nagyobb lehetőséget ad a vállalati szabályok kialakítására. A módosítás lényege a következő:A teljes munkaidőben foglalkoztatott nyugdíjasok is hűségjutalmat kapnak, korábban erre nem volt lehetőség. Szabályozza a rendelkezés az egészségügyi szolgálat főállású dolgozói

nak hűségjutalomban való részesítését. Apróbb módosításokat is figyelembe vesz, például az év közben áthelyezéssel eltávozott dolgozóknak is biztosítani kell a hűségjutalmat.A beterjesztett anyag vitatott pontjai a következők voltak: Ismeretes, hogy több éve szorgalmazzák dolgozóink az igazolatlan mulasztókkal szembeni szigorúbb eljárást. A régi szabályozás megmaradt, de a vállalat lehetőséget kapott, hogy szigorúbb szankciókat is alkalmazzon. Ezt figyelembe véve a bizalmi testület úgy döntött, hogy egy igazolatlan mulasztás esetén a hűségjutalom 50, két igazolatlan mulasztás esetén a hűségjutalom 100 százalékát vonják meg a jövő hűségévben.A másik vitatott pont volt a hűségjutalomnál,

hogy 1983. január 1-jétől lehetőséget ad a rendelkezés a táppénz, gyermekápolási segély és a gyed beszámít- hatóságára a hűségjutalom vetítési alapjánál. A vállalatvezetés javaslatára a bizalmi testület úgy döntött, hogy ezen összegek 70 százalékát veszik figyelembe ez év január 1-jétől a hűségjutalom elszámolásánál.A kollektív szerződésbe bekerült az üzemenként kapott bérfejlesztés mértéke, a gépjárművezetők besorolásánál a központi rendelkezésre történő módosítása, valamint a nem függetlenített szakszervezeti tisztség, viselők munkaidő-kedvezménye. a bizalmi testület ezután meghallgatta Gyulai Sándor vszb-titkár beszámolóját a két testületi ülés között végzett munkáról, majd elfogadta a MÉV szakszervezeti szerveinek 1988 második félévi üléstervét. V. T.Az elmúlt év végén két darab PN—1700-as csehszlovák gyártmányú önjáró szállító-rakodógépet állítottak munkába a III. sz. bányaüzemben. Ezekhez a GHH-hoz hasonló gépekhez nagy reményeket fűztek a szakemberek, egyrészt azért, mert a műszaki paramétereik megfelelőek, másrészt, mert szocialista relációban beszerezhetők. Márpedig számolni kell azzal, hogy a géppark felfrissítésére a jövőben csak ez az út járható.Nos, a PN—1700-asokat az év első hónapjaiban alig-alig használták, pedig igencsak meg voltak szorulva. Megesett ugyanis, hogy csak egyetlen egy GHH volt üzemképes.Májusban aztán kihozták a bányából az egyik csehszlovák gépet és a Szolgáltató üzem szakemberei Deutz-motort építettek bele.
— Mi tette ezt szükséges

sé és mit mutatnak az első 
hetek tapasztalatai?— Ezek a csehszlovák önjáró rakodógépek igen erős, 100 kilo wattos Zetor motorokkal készülnek — magyarázta Pethő Ernő megbízott igazgató, a III. sz. bányaüzem főmérnöke. — A bányászok azonban kezdettől fogva panaszkodtak, hogy a kipufogógázuk rendkívül büdös, gyakran fejfájást okoz. A mérések ugyan azt bizonyították, hogy a szén- monoxid- és nitrogénoxid- tártalom ezeknél a motoroknál is a megengedett határ alatt marad, de igencsak megközelíti azt.— Mivel a munkahelyek szellőztetését — több levegő bejuttatásával — már nemigen tudjuk javítani, úgy döntöttünk, hogy a Ze- tór motorokat Deutz-moto- rokra cseréljük. Igaz, ezek teljesítménye kisebb, mint az eredetieké, de a kipufogógáz, szénmonoxid és nit- rogénoxid tartalma csupán 10 százaléka a megengedettnek.— A motorcserét egyelőre csak az egyik gépen végeztük el, de amint mód nyílik rá, a másikba is Deutz-motort szerelünk. Igaz, a bányászok panaszkodnak, hogy az új kicsit lassúbb lett, mint a régi, de talán ez nem is nagy hátrány.— A GHH-val összehasonlító méréseket nem végeztünk, de a csehszlovák gép teljesítménye megfelelőnek mondható. Egy óra alatt húsz köbméter termel- vényt szállított 120 méter távolságra.— Az év elején súlyos

gondjaink voltak az önjáró technikával, azonban azóta sikerült a három legrégebbi GHH nagyjavítását elvégezni, jelenleg valamennyi üzemképes és bizakodva nézhetünk a jövőbe. Nemrégiben kaptunk egy — a Szolgáltató üzem által gyártott — szervizkocsit is, és bár kettő alkatrészhiány miatt jelenleg is üzemképtelen, e téren is javult a helyzet. Az ugyanis nagy luxus, hogy a biztosítóanyagok szállításához héttonnás rakodógépeket használunk, hisz lehetőség szerint kímélnünk kell őket.— A két üzemképtelen szervizkocsi nyomatékváltó- cserére vár. A gyártó bolgár cégtől már hónapokkal ezelőtt rendeltünk újakat, mindeddig azonban nem kaptunk választ. Azt hallottuk, leálltak a gyártásával, így lehet, hogy más megoldást kell keresnünk. Rendeltünk egy csehszlovák, nyomatékváltót is, amely, úgy tűnik, megoldhatja ezt a gondunkat — mondja végezetül Pethő Ernő.,
N. G.

Kevés a lakatos
és a villanyszerelő tanulóA Szolgáltató üzem tanműhelyei elcsendesedtek, hisz — a diákok nagy örömére — megkezdődött a szünidő. Ilyentájt számvetés készül az üzemben, hogyan alakult az elmúlt tanév, a végzettek közül hányán helyezkednek el a vállalatnál. Az eredményekről kérdeztük Vida Attila személyzeti vezetőt.— Az 1987—88-as tanévben 6 esztergályos, 6 lakatos és 7 erősáramú berendezésszerelő harmadéves ipari tanuló fejezte be tanulmányait üzemünkben. 13 fő kötött szerződést a vállalattal, így rájuk elvileg számíthatnak az üzemek. A jövő évben végzősök valamivel határozottabbnak tűnnek, ők ugyanis mindannyian kötöttek szerződést. Ezzel nemcsak a leendő munkahelyük biztosított, hanem bizonyos anyagi előnyökhöz is jutnak a többiekkel szemben. Milyen formában? Az iskolai tanulmányi ösztöndíjon felül, aminek összege a tanulmá

Menyasszonytánc
Ha a forródról mindig forró maradna

Amikor azon a bizonyos koranyári forró délutánon út
nak indultunk, még egy „buta civilként”, egyszerű 
fogyasztójelültként telepedtem be a Mecsekvidéki 
Vendéglátóipari Vállalat furgonjába, ám néhány 

órával később úgy szálltam ki belőle, mint a hülyegyerek 
az Iskolapadból. Bölcsnek és butának éreztem magam egy
szerre.

A közbeeső időben ugyanis Siklóson és Harkányban jár
tunk, méghozzá a III. sz. bányaüzem társadalmi kereske
delmi ellenőreivel és az volt a feladatunk, hogy néhány 
vendéglátóipart egységet vizsgáljunk, ellenőrizzünk.

Pontosabban próbavásárlást végezzünk, mert a dolog hi
vatalos része főként annak a két ifjú hölgynek adott mun
kát, akik a Mecsekvidéki hivatásos ellenőreiként velünk 
tartottak.

Az ő esetükben szakmai ártalomnak számít, hogy egy 
még csak csekély helyismerettel rendelkező pincér is már 
kilométerekről felismeri őket.

Így aztán nem csoda, hogy messze le is maradtak, ami
kor a siklósi Sport vendéglő söntésénéi italt rendeltünk.

Kifizettük és bizony vérzett is a szívem, amikor a fris
sen habzó Szalon sör alá a társadalmi kereskedelmi el
lenőrök csoportvezetője tálcát kért és felmutatta igazolvá
nyát.

Fuccs tehát a szomjoltásnak, ellenben kezdetét veszi a 
méricskélés.

Pillanatok alatt előkerült az üzletvezető is és elégedet
ten szemlélte, amint Pilaszanovicsné, a Mecsekvidéki Ven
déglátó Vállalat ellenőre semmi rendellenességet nem ta
pasztalt a kontrollméréseknél. Előkerült az étlap és az 
árkalkuláció is. Az ellenőrök mindent rendben találtak és 
a vendéglő vezetője is — a szerződéses üzemeltető — igen
csak szimpátiát ébreszt az emberben, amikor azt fejtegeti, 
hogy ő nem akar két hónap alatt meggazdagodni, hosszú 
távon szeretne Jó forgalmat csinálni, ezért is tartja mér
sékeltebb szinten az árakat, mint azt egyébként megtehet
né.

A harkányi Hangulat presszóban is rendkívül előzékeny 
volt a kiszolgálás. En ezúttal egy száraz martinit ittam 
volna jéggel, no meg egy nagy adag fagyit kanalazhattam 
volna el, ha kísérőim igazolványukat felmutatva nem kértek 

volna ismét egy tálcát, hogy aztán a kihozott finomságo
kat a raktárban mennyiségi és minőségi vizsgálatnak ves
sék alá.

Szabóné Oaramvölgyl Eva, a Mecsekvidéki ellenőre a 
három fagyi egyikénél kétdekás hiányt tapasztalt és az

nyi eredménytől függ, üzemünktől 300 és 1000 forint közötti társadalmi tanulmányi ösztöndíjban, valamint tanulmányi pótlékban részesülnek. Az összegek differenciálása szintén a tanulmányi eredmény arányában történik. Az idei legjobb tanulónk, Szabó Edmond villanyszerelő havonta 2340 forint összeget kapott.— Tanműhelyeink felszereltsége jó, a szakmai oktatók színvonalas munkát végeznek, ami megmutatkozik a fiúk vizsgaeredményeiben. Míg elméleti, főleg humán tárgyakból nem ritka a bukás, addig a szakmai tudásgyakorlat elsajátítása négyes—ötös szinten mozog.— A lakatos és villany- szerelő műhelyek kapacitása sajnos nincs teljesen kihasználva. Minden tanévkezdet előtt kérjük a méves, szülőket, akiknek gyermeke e három szakma valamelyikére iratkozik be, hogy a gyakorlati képzés helyének üzemünket kérjék. H. J.

egyik kis vodkát is — mint kiderült — szűkén mérték. 
Minderről jegyzőkönyv is készült, az már csak az én bal- 
szerencsém, hogy a száraz martinit nyugodtan megihattam 
volna, mert nem volt vele semmi gubanc.

A Napsugárban aztán már Igazán élesben ment a dolog. 
Estebédre értünk be és enni is kellett. Hat óra lehetett és 
az amúgy „töküres” étterembe belépve kezdtem rohadtul 
érezni magam. Mondjuk Angliában az teljesen természetes, 
hogy valaki elfogyaszt egy korai könnyű vacsorát ilyen
kor. De nálunk?

Azonnal jött a pincér, kérdezte, kései ebéd, vagy korai 
vacsora lesz-e és derűsen méregetett bennünket. A cso
portvezetőnek — aki azonnal kiszúrta, hogy kiszúrtak min
ket — azonnal elment az étvágya, nem beszélve arról, 
hogy a felesége otthon kakaspörkölttel várta, így aztán 
ő nem kért semmit.

En ugyan gondoltam, egy zónapörköltet még akkor is 
meg tudok enni, ha az asszony lecsóval vár otthon.

Kihozták a zónapörköltet és le akartam venni a evikke- 
remet, de nem volt rajtam. Azután azt hittem optikai csa
lódásról van szó, de hogy ne szaporítsam a szót, akkorára 
sikeredett, hogy meg sem tudtam enni.

Kómái kori gladiátorok kaphattak ilyen bőséges eslebé- 
det utolsó kívánság gyanánt. Mondanom sem kell, semmi 
okunk nem volt arra, hogy a zónaadagot kidekázzuk, amit 
meghagytam az elég lett volna a méricskéléshez.

Még egy helyre mentünk Harkányban, de ott már a 
pincér úgy fogadott, mintha régi ismerősök lennénk. Ke
délyesen fejtegette, milyen régóta is van a szakmában és 
töredelmesen bevallotta, hogy az első pillanatban gyanú
sak voltunk neki.

— Látod, lement a drót — mormolta oda a fogai között 
az egyik társadalmi kereskedelmi ellenőr.

Engem az egész egy menyasszonytáncra emlékeztetett, 
ahol az ara — nem éppen boldogan —, de avval is kény
telen egyet ropni, akivel semmi kedve, de meg kell tenni 
méghozzá mosolyogva. A drótról meg annyit, az „forrón" 
Jó. Es ha legalább langyos, a vendég már talán nem érez
heti becsapva magát...

Hogy milyen is a világ, az ember mennyire kiszolgálta
tott, a feleségem egy nagy lábos lecsóval várt otthon. En 
pedig nem mertem bevallani a gladiátorpörköltet, mert 
ügy sem hitte volna el. Megettem tehát buzgón fújdogálva, 
ugyanis — „hál istennek” — forró volt.

Nógrádi Gábor

Egy napot PécsértVállalatunk kisebb kollektívái, a szocialista- és munkabrigádok, valamint egyes dolgozók rendszeresen segítik társadalmi munkájukkal Pécs város intézményeit a különféle fejlesztési, fenntartási, felújítási munkákban.önzetlen munkájukkal hozzájárulnak a város fejlődéséhez, környezetünk szebbé, kulturáltabbá tételéhez. A szigorúbb gazdálkodási körülmények miatt az intézmények el is várják ezt a segítséget, sőt a továbbiakban is igénylik a támogatást.Az intézményektől beérkezett igények és javaslatok alapján Pécs Megyei Város Tanácsa összeállította az 1988. évi társadalmi munkaprogramot.A munkaprogramot tartalmazó füzet az előző évekhez hasonlóan tartalmazza a különféle intézmények, iskolák, közterületek stb. társadalmi munka igényét, a felelős szervek és személyek neveit és telefonszámát. Üzemeink a program- ismertető füzetet megkapták, így lehetőség van a

megfelelő társadalmi munkák kiválasztására.A társadalmi munkát vállalóknak célszerű a kapcsolat felvétele után szocialista szerződést kötni, amelyben rögzítik a kötelezettségvállalást. A lakóterületi társadalmi munkát a tanácskozási központok szervezik és koordinálják.A városi méretű társadalmi munka tervezését, szervezését, koordinálását, elszámolását és nyilvántartását a Pécs Megyei Város Tanácsa V. B. Tervosztálya végzi (7601 Pécs, Széchenyi tér 1. Telefon: 13-222/101).A tanács 1988. évben is versenyt hirdet a társadalmi munkát végzők körében, s reméljük, hogy brigádjaink eredményes tevékenységéről — a kapott elismerés alapján — lapunkban is tájékoztatást adhatunk.
J. K.

A TEHÚ-bóI 
megvalósítva...

(FOLYTATÁS)
A 17 emeletes környékének 

rendbehozása, illetve az épü
let siklósi márvánnyal való 
pótlása, valamint a hétemele
tes épületek előtti parkban a 
közvilágítás megoldása most 
van folyamatban. Még a Pécsi 
Ipari Vásár előtt megtörtént a 
Páfrány utca kátyúzása, majd 
a Türr I. utca útfelújítása kö
vetkezett. A gyerekekről sem 
feledkeztünk meg. A tavalyi 
évben is megtörtént a padok, 
játékok felújítása, festése.

— És milyen tervek várnak 
megvalósításra?

— A HNF újmecsekaljai II. 
sz. bizottsága részéről tavaly 
pályázat készült Uránváros 
idős lakosságának részére, az 
öregek napközi otthonának 
megvalósítására, melyet ma 
idősebbek klubja elnevezéssel 
minősítenek. Az öregek száma 
jelenleg 60 százalékos, míg a 
segélyezettek száma 1500 körül 
van. A funkcióváltásra a leg
megfelelőbbek a Hajnóczy ut
cai „CS" épületek, ahol a la
kások egységesen 30 négyzet- 
méteresek. Ebben a 6—7 épü
letben — az ott lakók lakás
cseréjével — 260 családot lehet 
elhelyezni. A tetőtér kialakí
tásával oldanánk meg az ápo
lószemélyzet elhelyezését.

A szomszédos óvodában — 
melyet kihasználatlanság miatt 
meg akarnak szüntetni — len
ne kialakítva a napközis rend
szer. az öregek foglalkoztatósa 
és étkeztetése. Itt kapna he
lyet a jól felszerelt orvosi ren
delő is. A szakemberek véle
ménye szerint mindez megva
lósítható, durván 2 millió fo
rintból. A pályázatot Jónak és 
kivitelezhetőnek találták, je
lenleg a városi tanácsnál van 
elbírálás alatt. A körzeti bi
zottság ötlete alapján tervezés 
alatt áll a Mecsek Aruház be
vásárló központtá alakítása. Ez 
a 30 ezer lakosú városrész mór 
régen megérett árra, hogy le
gyen egy olyan áruháza — 
mint a Konzum —, ahol a 
vásárló mindent megkaphat 
egy helyen. A földszintre ter
vezik az ABC kialakítását, így 
sok kis üzlethelyiség felszaba
dulna a környéken.
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Egymilliós
főnyereményBizonyára kevesen tudják, hogy az országos takarékszövetkezeti betétállomány egynegyedét Baranyában tartják nyilván. A megye kilenc takarékszövetkezete június elsejével emelte a betétek kamatait és átvállalja a kamatok adóterheit is.Egyre inkább megéri tehát megtakarított pénzünket náluk elhelyezni, amit egyebek között az is bizonyít, hogy tavaly csaknem 800 millióval növekedett a betétállományuk.A kilenc Baranya megyei takarékszövetkezet július el, sejével egyedülálló akciót szervez. Akik ugyanis december 31-ig náluk helyezik el pénzüket, minden 10 ezer forint betét után egy sorsjegyet kapnak.A tombolán fődíjként egy 1 millió forint értékű betétkönyvet sorsolnak ki. Ezen kívül 9—9 darab 100, 50, 20, 10 és 5 ezer forintos betétkönyvet nyerhetnek a legszerencsésebbek.A nyilvános sorsolást 1989.' január 9-én 18.00 órakor tartják Pécsett az Ifjúsági Házban. Az érdeklődők bővebb felvilágosítást kaphatnak a megye bármely takarékszövetkezeti egységében.

VÁLTAKOZÓ sikerrel szere
pelnek labdarúgó csapataink az 
SZMT Kupában. Az V. sz. bá
nyaüzem, a III. sz. bányaüzem 
„A” és a IV. sz. bányaüzem 
»„B" csapata a második fordu
lóban búcsúzott a küzdelemso
rozattól. A Szolgáltató és az 
Ányagosztály a harmadik for
dulóban esett ki. Versenyben 
van viszont -még három együt
tesünk: a IV. üzem „A”, a 
MÉV Szálló és a Kutató-mély
fúró.

A BDSZ rendezésében július 
8—10. között a Pilisben tartot
ták meg az Országos Bányász 
Túraversenyt, amelyen vállala
tunk tízfős csapattal képvisel
tette magát.

JÜLIUS 2-án az orfűi stran
don bonyolították le az SZMT 
Küpá úszás próbáját. A négy
szer ötven méteres váltóverse
nyen üzemi csapataink kiváló
an szerepeltek és jó esélyük 
van arra, hogy az összesített 
pontversenyben előkelő helyen 
végezzenek.

' JÜLIUS 9-én a Malomvölgyi 
II-cs,tónál rendezték az SZMT 
Kupa horgászversenyét, ahol 
halfogásban, céibndobásban és 
halászléfőzésben versengtek a 
csapatok:

GYÖNGYÖSÖN rendezik júli
us 29—30-án az Országos bá- ’ 
nyúsz1 labdarúgó-bajnokságot. • 
A küzdelémsorozaton vállala- 
iwnkát a bajnok IV. sz. bánya-I 
üzem „A" csapata képviseli. |

HOMO SE
Mióta bátran tömörülhe

tünk bármely, olyan egyesü
letbe, amely nem ütközik a 
Magyar Népköztársaság Al
kotmányában foglaltakkal, 
szüntelen „buzerál” a gon
dolat, hogy meg kéne ala
kítani a Homo Sapiensek 
Egyletét.

Miért Is ne? Hisz manap
ság mindenki egyesül. Kez
dődött a környezetvédőkkel, 
folytatódott a homoszexuá
lisokkal és minden nap vár
ható, hogy — a Rákóczi té
ri tűzvész hatására — a kör
nyéken szolgálatot teljesítő 
ledér hölgyek sem érik be 
azzal, hogy marcona párt
fogóik szánjanak csak sík
ra érdekeikért. Az egyesülés 
terén pedig igen gazdag ta
pasztalatokkal rendelkez
nek ...

Töredelmesen bevallom, 
tűnődtem is már a HOMO 
SE szervezeti szabályzatán. 
Természetesen tag csak az

A bajnok és teremkupa-győztes IV. üzem „A” csapata július elsején Szombathelyen, a Savaria Kupán képviselte vállalatunkat. Az együttes a rangos rendezvényen a 4. helyen végzett. Álló sor balról jobbra: Szukk Ferenc, Fekete Miklós, Belső Jenő, Dobokai Zoltán. Guggolnak: Fehér Csaba, Kovács Zoltán és Fatér János. Pirák Zoltán felvétele
A gyalogos közlekedés biztonságáért (IV.)

Gyakran történnek olyan ba-. 
lesetek, amelyeket a járműve
zető elhárítani nem tud, leg
feljebb a sérülés mértékét be
folyásolhatja a sebesség csök
kentésével. A balesetet meg
előzni csak a gyalogos tudja 
akkor, ha figyelembe veszi és 
elkerüli azokat a helyeket, ahol 
tilos közlekednie. A KRESZ, 
egyértelműen kimondja, hogy 
a gyalogosnak tilos: híd, alagút, 
aluljáró, felüljáró úttestjén átha
ladni; olyan helyen, ahol a jár
művekkel szemben elsőbbsége 
nincs, szabad kilátást gátló 
akadály (nagyobb álló jármű, 
autóbusz stb.) közelében az út
testre lépni: lánc, illetőleg cső
korlátot, sorompót kinyitni, 
azon átmászni, alatta átbújni, 
azt megkerülve elzárt területre 
(úttest, útszakasz, vasúti pálya, 
stb.) lépni; villamospályán köz
lekedni, vasúti vagy zárt villa
mospályán — a kiépített átke
lőhelyen kívül — áthaladni; az 
útesten áthaladni, ha a közel
ben gyalogos alul- vagy felül
járó van.

Vasúti pályán a gyalogos 
csak akkor haladhat át, ha 
meggyőződött arról, hogy va
súti jármű nem1 közlekedik. ’

Mindennapi életünk során ■■ 
valamennyien utasként is köz-. 
lekedünk, így feltétlenül szűk-! 
séges, hogy az utasokra vonat- ' 
kozó legíonosabb tilalmakat is ‘

E
A kosárlabda vá
rosi bajnokság ta
vaszi szezonjá
nak befejeztével 
az élcsoportban 
foglal helyet
vállalati csapa
tunk. Az öt győ

zelem mellett ugyan két alka
lommal vereséget szenvedtek, 
de a keresztbeverések miatt 
igen szoros az élmezőny, így 
jó hajrá esetén akár a bajno
ki cím sem elérhetetlen Lova
sék számára.

A csapat egyébként végre —

Kosárlabda

lehetne, aki nem vállal részt 
más egyesület áldásos tevé
kenységéből. Nem harag
szom én sem az előbbiekre, 
sem az utóbbiakra, sőt a 
környezetvédők alapvető tö
rekvéseivel egyet is értek, 
de ahhoz, hogy valaki HO
MO SE-tag lehessen, egész 
(normális) ember kell.

Ha az ősember olyan oda- 
adóan védelmezte volna a 
környezetét, mint azt egye
sek manapság teszik, való
színűleg még a kőkorszak 
is csak távoli utópia lehet
ne. Mert micsoda dolog is 
volt egy kőből szerszámot 
fabrikálni. Az ma már mű
tárgynak minősülne és so
kakban megindulna a vezér
hangya, milyen súlyos kö
vetkezményekkel is Járhat 
annak átalakítása.

El tudom képzelni az ős
embert, amint a barlang tü- 
zénél melegedő társainak

megismerjük, melyek az aláb
biak :

Tilos mozgó járműre fel-, il
letve leszállni; a jármű vezető
jét zavarni (figyelmét elterel
ni) ; a jármű lépcsőjén, illetve 
részein utazni; a jármű abla
kán kihajolni; teherszállító jár
művek rakfelületén állva utaz
ni.

Ezek a tilalmak nemcsak a 
tömegközlekedési járművek 
(villamos, utóbusz, trolibusz) 
utasaira, hanem a személygép
kocsi, a tehergépkocsi, a mo
torkerékpár utasaira egyaránt 
vonatkozik.

Naponta felmerülhet a kér
dés, ki vigyázzon a gyalogo
sokra az úton? Elsősorban mi 
magunk! Természetesen a sza
bályos, körültekintő magatar
tást mindenkitől meg lehet és 
kell követelni, de a legjobban 
mégis magunkra vigyázhatunk!

A közlekedésben nagyon so
kan vesznek részt gyalogosan, 
járművet vezetve, vagy utas
ként, velünk együtt fiatalok és 
idősebbek egyaránt. Valameny- 
nyiünk biztonságát, életünk vé
delmét a közlekedési szabályok 
betartása szavatolhatja, de eh
hez nagyfokú figyelemnek és 
udvariasságnak is kell párosul
nia. Kossár István

I MKBT
Általános Közlekedésre Nevelési 

Szakbizottság

legalábbis a tavaszi szezonban 
— otthonra lelt az 508-as Szak
munkásképző Intézet tornater
mében és ez a bajnokság vé
gére már az eredményekben Is 
megmutatkozott. Remélhetőleg 
teremgondjaik ősszel sem lesz
nek.

A csapat gerince, a régi mag 
egyébként megmaradt, sőt Bar
na Dénes személyével — aki a 
Miskolci Nehézipari Műszaki 
Egyetemről jött és ma már a 
IV. sz. bányaüzem dolgozója — 
tovább erősödött az együttes.

N. G.

figyelmét ó-környezetvédő 
nyelven próbálja felhívni 
arra, hogy ez a füst milyen 
jóvátehetetlen károkat okoz 
a természetben és emberi fo

gyasztásra csaknem alkalmat
lanná teszi a szűkös hasadék 
levegőjét. Mint ahogy el tu
dom képzelni azt is, amint a 
ma környezetvédője a tévé 
előtt ül és a felesége által ide
szervírozott vacsorát magá
ból kikelve utasitja vissza, 
mert az asszony azt vil
lanytűzhelyen főzte és a 
villamos energiát vagy ron
da, füstöt okádó erőművek
ben állítják elő, vagy más 
módszerekkel, de minden
képpen oly módon, amely 
megbontja a természet 
egyensúlyát.

Szóval Homo Sapiensként 
is lehet neándervölgyi mó
don gondolkodni. Ha pedig 
annyiféle mániával, haj
lammal és betegséggel ala
kulhatnák egyesületek, 
akkor az értelmes, normális 
embereknek miért ne le
hetne egylete?

N. G.

Kézilabda
Kiválóan szere
peitek kézilabda- 
csapataink az 
SZMT Kupában. 
Lányaink már va
lamennyi csoport- 
mérkőzésüket le
játszották és 100

százalékos teljesítménnyel har
colták ki a döntőbe jutást. A 
BÉV, az Adófelügyelőség és a 
Mecsekvidáki csapatait győzték 
le két-két alkalommal. Az ok
tóber elsejei döntőben a Zsol- 
nay, a Posta és Bóly csapata 
lesz az ellenfelük.

Fél szemmel ugyancsak a 
végküzdelmekre tekinthet a 
férfi együttesünk is. A Posta 
és a MÁV Vontatás elleni mér
kőzések után szintén pontvesz
teség nélkül állnak és a szep
temberi Kesztyűgyár elleni ta
lálkozón dől majd el, hogy dön
tőbe kerül-e a tavalyi győztes.

Könyvajánlás
BARTA JANOS:
MARIA TERÉZIA

A kötet szórakoztatva, tanít
va olvasmányos, különösebb 
történeti előképzettség nélkül is 
érthető. Ugyanakkor mindazt 
összefoglalja, amit a történet- 
tudomány ma Mária Teréziáról 
és koráról tud. A mű erénye 
az, hogy nem akar megdönt
hetetlen dogmákat erőszakolni 
az olvasóra, hanem rábízza a 
döntést, mennyire és miért ro
konszenves neki Mária Terézia 
ellentmondásos egyénisége.

CSÍKI LÁSZLÓ:
TITKOS FEGYVEREK

Az erdélyi magyar irodalom 
második forrásnemzedékében 
feltűnt Csíki László regényé
nek kiinduló helyzete látszatra 
egyszerű: „történelemcsináló” 
férjétől elhagyott asszony — az 
ötvenes évek elején — kisfiával 
a Bukarestben élő ismerős csa
lád kegyelemkenyerére szorul, 
amiért cserében sok megaláz
tatásban van része. A regény 
jszövege a tízéves gyermek imp
resszióiból adódik össze, aho
gyan érzékeli maga körül a 
nyelvében, szokásaiban, hangu
latában idegen, olykor ellensé
ges világot.

Helyesbítés
Július 1-jei számunk C. olda

lán a Horgász hírekben Kun- 
dár János vállalati csapatunk 
tagjának neve tévesen jelent 
meg.

Az időjárás — már megszokhattuk — ezúttal sem vette pártfogásba a hétvégén Orfűre érkező víkendezőket. Hűvös, esőre hajlott az idő, ennek ellenére szép számmal érkeztek a III. sz. bányaüzem orfűi vízi telepére a 10. szint 27-es csapat GHH szocialista brigád tagjai, családostól. A reprezentatív üdülő teraszán barátai társaságában találkoztunk Váradi Jó
zsef brigádvezető-helyettes- sel, aki eleinte szabadkozott, de egy újabb koccintás után már zökkenőmentesen társalogtunk.— Brigádunk 1980-ban határozta el, hogy évente szervezzünk rendszeresen családi összejöveteleket, kirándulásokat — mondja Váradi József.

— Hány főre számítanak?— A rossz idő ellenére is olyan 50—60 főre tervezzük a kétnapos juniálisunkat és ennek megfelelően fel is készültünk.
— Mi lesz a kétnapos 

program?— Nincs szervezett programunk, amolyan szabadidős, hétvégi kirándulásnak számít. Vendégül látjuk magunkat e két napra a tó melletti vendéglőben. Természetesen a költségeket az összegyűjtött brigádpénzből fizetjük.A felhők mögül egy-egy rövidebb időre előtörnek a nap sugarai, reményt, bizakodást árasztva a juniáliso- zókra, hogy aztán a hátralevő időre végleg eltűnjön. A tóparton sétálgató család-

Az élet fényei
jm minap hazafelé bandukolva Kovácstelepen, az Ürögi fasoron, a hajdanvolt szilvafák helyén kis híján gyökeret eresztettem. No, nem a pesti gyors hagyta ott a lefektetett sínpárt, s jött velem szembe, nem, csupán egy kedves tra-bantos.Bájos volt és fiatal — már mint a volán mögött ülő hölgy — és kedvesen dudprászott. Alig két méterrel mellettem gurult tova a járműcsoda, így volt alkalmam a benne ülőt szemrevenni. Mit mondjak, nemcsak a jármű, dfc igazából ő volt a csoda. Az a tény, hogy elhaladt mellettem. No, és az, hogy dudorászva. Ez utóbbihoz azonban — bájos pofi ide, vagy oda — már pofa kellett. Mindez ugyanis a fénysorompótól jó, ha öt méterre történt. Ami mindez idő alatt vörös fénnyel pislogott. Olyan fényerővel, hogy még a hülye is látta a 6/A útról. De mivel a bájos hölgy feltehetően nem az, így ő bátran átgurult a hangulatfény mellett, s feltehetően a „megy a gőzös, megy a gőzös ..örökbecsű dalt dudorászta. Malaca volt. a masiniszta ekkor nem sietett. A találka szerencsére — mondom én — elmaradt.•Mint ahogyan eddig nem került még sor komolyabb kalamajkára városunk új ékessége, az alagút előtti kereszteződésben. Ez ugyanis már több, mint csoda. Igaz, a monstre beruházás, az alagút hosszú ideig tartó kiásása, sok pénzt felemésztett. Sőt, feltehetően sokba kerülhetett az alagútba huncut módon beépített vízesés is. Mit mondjak. Jártam már, egypár alagútban itthon és külhonban, de a miénk... hát, ez van. Szó ami szó, a megdőlt bástya árnyékában, bányász szóhasználattal élve, azok a nagy muglik is elmennek a vízesés mellett külön látványosságként. Még akkor is, ha azok ott nekem nem tetszenek. Legalábbis így. De ami végképp a sírba visz, az a fent már említett kereszteződés. A spanyol torrerók és pikadorok nem állnak ki akkora izgalmakat, mint az ott közlekedő autósok és a kereszteződés egyetlen gyalogátkelőhelyén cikázó járókelők. A rossz nyelvek szerint az Aradi vértanúk útján a tizenhárom mellszobor felállítására azért nem került sor, merthogy a hősök élete bővelkedett izgalmakban. Kőbe vésett hasonmásuk ne lássa akkor a hétköznapi harcokat. Ugyanilyen hír járja a Kálvária domb lábához tervezett Mátyás király szobor sorsát is. S körötte néma csend. Persze, hiszen még zajos a kereszteződés. A szobor felállítása állítólag egybeesik majd a forgalomirányító jelzőlámpák ünnepélyes leleplezésével, így csak azt látja majd igazságos királyunk, hogy milyen rendszerető a magyar. No, meg azt, hogy mennyire leleményes. Mivel a lámpák éjszakai villogó sárgára állítása egyben megoldja a szobor díszkivilágítását is. V. T.

Brigádjuniális Orfün

Az esős idő ellenére a horgászás nem maradt cl.Fotó: Csöndörtagok meg-megállnak egy- mások pingpongoznak, vagy egy horgász mellett, míg az rajzolgatnak. Az idő egyre edzettebbek a fürdés gon- rosszabbodik, a fázósabbja dolatával kacérkodnak. A a szobákba vonul, beszél- gyermeksereg önfeledten getnek, tévézgetnek, vagy játszik a vízparton, míg társasjátékoznak. Kovács
Nyugállományba került: Fel- 

mérai László vájár, Judt Lajos 
aknász, pápai József föld alat
ti lakatos, Takács Sándor föld 
alatti vasútjavltó (III. sz. bá
nyaüzem) ; Varga Tibor föld 
alatti szállítóesillés (V. sz. bá

nyaüzem) : Szűcs Lajas lakatos 
(Ércdúsító üzem), Szuhanylk 
Lajos esztergályos (Szolgáltató 
üzem); Matus Lajosné nyomdai 
berakó (Központ).

Nyugállományba került dol
gozóinknak ezúton Is megkö
szönjük a vállalatunknál vég
zett eredményes munkájukat 
nyugdíjas éveikhez kellemes 
pihenést és jó egészséget kívá
nunk.


